
 

فعاليت هاى زيست محيطى در ايران، كپى بردارى است
 سيما و سينما   دكتر حجت ميان آبادى، دانش آموخته رشته مديريت گفت و گو با دكتر حجت ميان آبادى كه در برنامه «خندوانه» ا ز مديريت چالش هاى آبى پيش رو گفت

منابع آب گرايش ديپلماسى آب از دانشگاه دلفت هلند، آخر هفته گذشته، 
ميهمان برنامه «خندوانه» بود. بــا توجه به افزايش بحران هاى آبى در بين 
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  مراجع عظام تقليد در ديدار رئيس دفتر رئيس جمهور مطرح كردند 

تذكر به دولت براى مقابله با گرانى و فساد
 معــارف   رئيــس دفتــر رئيس جمهــور در ســفرى به قــم، همــراه با اســتاندار قم 
بــا تنــى چنــد از مراجع معظــم و علمــا ديــدار و گفت وگو كــرد. محمــود واعظى با 
حضــور در دفتــر آيــات عظــام تقليد مــكارم شــيرازى، نــورى همدانى، ســبحانى و 
علوى گرگانى با اين بزرگان ديدار و پيرامون مســائل روز كشور و بين الملل گفت وگو كرد. 
مراجع تقليد در اين ديدارها ضرورت تلاش دولت براى رســيدگى به معيشت مردم، ايجاد 

اشتغال و تأمين امنيت فضاى كسب و كار و مقابله با مفاسد اقتصادى را ...

info@qudsonline.ir
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 اخبار  تلاطم هاى اخير در وضعيت اقتصادى كشور از جمله نابسامانى بازارهاى سكه، 
ارز، طلا و مسكن، بسان تلنگرى جدى، مسئولان دولتى را به واكنش هاى جديدى 
واداشته است. از جمله اين واكنش ها، تاكيد بر ضرورت مقاومت مردم در برابر دشمن 
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اخبار روزنامـه صبـح ايـران

كسانى كه در خانه شيشه اى زندگى مى كنند نبايد سنگ پرتاب كنند  خبرگزارى صدا و سيما: وزيرخارجه كشورمان به موضع گيرى ها و بيانيه هاى روزهاى اخير وزير خارجه آمريكا درباره ايران پاسخ داد. 
پامپئو در چند توييت و بيانيه از آشوب در ايران حمايت كرد و مدعى شد: فعاليت هاى منطقه اى ايران منابع اقتصادى كشور را به هدر مى دهد. محمد جواد ظريف با انتشار پيامى در توييتر با بيان اينكه «كسانى كه در خانه 
شيشه اى زندگى مى كنند، نبايد سنگ پرتاب كنند»، فهرستى از ماجراجويى هاى آمريكا در منطقه و موارد نقض حقوق بشر توسط واشنگتن را برشمرده و نوشته حكومت آمريكا در حال هدر دادن منابع اين كشور است.

a k h b a r @ q u d s o n l i n e . i r

 اخبار  امامان جمعه سراســر كشور روز 
گذشــته در خطبه هاى نماز جمعه بر رفع 
مشــكلات اقتصادى مردم از سوى دولت، 
تأكيــد كردند و خواســتار برخورد قاطع 
دســتگاه قضايى با محتكران و اخلالگران 

اقتصادى شدند.
امام جمعه مشــهد مقــدس در خطبه هاى 
نمازجمعه در حرم مطهر رضوى با تصريح بر 
اينكه در كشور ما مشكلات اقتصادى وجود 
دارد اما بحران اقتصادى نه، گفت: جريان هايى 
مى خواهند مشــكلات اقتصــادى را به يك 

بحران تبديل كنند.

 مسئولان، جهادى عمل نكردند
خطيب موقت جمعه تهران نيز خاطرنشان 
كرد: مشــكلات اقتصادى پيش آمده براى 
مــردم، معلول تحريم نيســت بلكه معلول 
بى توجهى به نداى رهبرى است كه بيش از 
10 سال است همه ساله مسئله اقتصاد را به 
بهانه هاى مختلف اولويت اول مظلومان مطرح 
مى كنند و وابستگى به نفت و بيگانگان را به 
عنوان خطر جدى مطرح مى كنند. آيت االله 
كاظــم صديقــى در ادامه با 
اشــاره به حوادث پيش آمده 
در بــازار تهران، يادآور شــد: 
در اين اتفاقــات در واقع توده 
مردم در برابر قانون و انقلاب 
و شعاير دينى نبودند بلكه عده 
خاصى بودند كه از خارج الهام 
مى گرفتند. مسئولان جهادى 
انگيزه اى  و  نكردنــد  عمــل 
نداشتند تنها اتلاف فرصت ها 
كردند تا اينكــه كار به اينجا 
رسيد. بازاريان متدين و معتقد 
به نظام اسلامى هستند؛ اين ها 
اعتراض به حقى دارند و تنها 
نيست  خودشان  به  دلسوزى 

اين دلسوزى به كشور و نظام است. 
وى، نفوذ معرفتى و شناختى در ايران را كه از 
سوى دشمن دنبال مى شود بسيار خطرناك 
عنوان كرد و گفت: جنگ شناختى و معرفتى 
خطرناك ترين تاكتيك دشمن براى به هم 
ريختن ماست يعنى كارى مى كنند كه مردم 
منكر را معروف و معروف را منكر تلقى كنند.

 ساماندهى بازار و نقدينگى مردم
آيت االله ســيد هاشم حسينى بوشهرى نيز 
در خطبه هاى اين هفتــه نماز جمعه قم از 
دولتمردان خواســت تا براى حل مشكلات 
اقتصادى و رفع نابســامانى بازار ارز، سكه و 

نقدينگى تدبير كنند.
امام جمعه موقت شهر مقدس قم با بيان 
اقتصاد توســط  اينكه موضوع توجه به 
رهبر معظم انقلاب در چند ســال اخير 
مورد تأكيد بوده اســت، افزود: ايشــان 
در چهار ســال اخير مســائل اقتصادى 
را شعار ســال قرار دادند و سال جارى 
را نيز شــعار حمايت از كالاى ايرانى نام 
نهادند و بايد بدانيم كه رهبر ما تيزبين، 
هوشــمند و آينده نگر و دشمن شناس 

هســتند و امروز جامعه را مى ديدند كه 
چنين شــعارهاى اقتصــادى را تعيين 
مى كردند. وى تأكيد كرد: دستگاه قضا 
بايد به نابســامانى ها رسيدگى قاطع و 

سريع داشته باشد.

 اخلالگران اقتصادى معرفى شوند
امام جمعه رشــت هم با اشاره به نوسانات 
ارزى گفــت: دولت ارز دولتى را در اختيار 
برخى از وارد كننــدگان مى گذارد و آن ها 
جنــس بنجل وارد كشــور مى كنند؛ بايد 

اين افراد معرفى شوند تا مردم اخلالگران 
اقتصادى را بشناسند.

آيت االله رسول فلاحتى با بيان اينكه برخورد 
مناســبى با اخلالگران اقتصادى نمى شود، 
افزود: ملت ما از رئيس قوه مقننه، مجريه و 
قضائيه مى خواهند تا با اخلالگران اقتصادى 

برخورد جدى كنند.
وى با اشاره به پيام تبريك رهبر معظم انقلاب 
به تيم ملى فوتبال كشــورمان، گفت: پيام 
رهبرى ثابت كرد كه هركســى در هرجايى 
تلاش خود را بكند ولى نتيجه هم نگيرد بايد 

مورد ستايش قرار بگيرد.

 آفرين به بازاريان تبريز
 امام جمعه تبريز با تأكيد به اينكه دشمن 
بازار تبريــز را هدف خود قــرار داده بود، 
تصريح كرد: بايد به اصنــاف و بازار تبريز 
آفرين گفت كه همانند ســابق به دشمن 

بهانه اى ندادند.
آيــت االله ســيدمحمدعلى آل هاشــم در 
خطبه هــاى نماز جمعه اين شــهر، ديدار 
خود با اصناف و اتحاديه را مورد اشاره قرار 
داد و گفــت: در نماز وحدت آفرين جمعه 
تبريز، اصناف و مــردم تبريز اعلام كردند 
كه در عين حال كه خواستار رسيدگى به 
مشكلات هستيم ولى به هيچ وجه بهانه به 

دشمنان نداده و نخواهيم داد.

 منافقان كور خواندند 
امام جمعه شــيراز نيــز در خطبه هاى نماز 
جمعه اين شــهر گفت: منافقان در شرايط 
سخت اقتصادى كمكى به مردم نمى كنند 
بلكه تلاش مى كنند تا دست از نظام اسلامى 

بردارند اما آن ها كور خوانده اند.
آيت االله لطف االله دژكام با بيان اينكه مشكل 
بــزرگ جامعه مــا كه بهانه دشــمن براى 
فتنه انگيزى مى شود، مسئله اقتصادى است، 
اظهارداشــت: با همراهى و هميارى مردم و 

دولت اين مشكلات قابل رفع است.

امامان جمعه سراسر كشور خواستار شدند

برخورد قاطع دستگاه قضايى با اخلالگران اقتصادى

  تير خلاص آقاى ظريف به برجام! اين قدر«شــف شف»كردند و در نهايت 
گفتند قرار نبــود برجام موانع بانكى را رفع كند، جناب پس قراربود، برجام 
نافرجام، چه گلى به سرمان بزند؟ مگر رئيس جمهور چندين بار تأكيد نكرد 
همزمان با امضاى برجام، تمامى تحريم ها برداشته مى شود، شما هم لبخند 
معروف خودتان را پشــتوانه فرمايش ايشــان كرديد، حال چى شده؟ مبادا 
خدا نخواســته وزير خنده روى كابينه به آلزايمر مبتلا شده است كه با يك 

چرخش 180 درجه اى از FATF صحبت مى كند! 9390002323
  اردوغان   ديكتاتور خون  آشــامى  اســت  كه  به خاطر پول  شيخ  نشين ها و 
نفت  داعش، منطقه  را به  آتش  كشــيد و راه  عبور و تداركچى  تروريست هاى 
 ســوريه  و عراق  بود و به طور مستقيم  در خون  شهداى  حرم  شريك  است  و 
بايد محاكمه  و مجازات  شــود اما مى بينيــم  دولت  ايران  برايش  پيام  تبريك  
مى فرســتد و با كاهش  تعرفه ، مرزها را روى  كالاهاى  ترك  باز كرده اســت. 

9150002986
  با سلام، چرا علماى معظم مردم را در اين بحبوحه يارى نمى كنند؟ من 

كاسب بازارم از چشمان مردم به خدا خون مى بارد! 9360007795
  خدايــا تنها دلخوشــى اين مــردم در حال حاضر فقط فوتبال اســت و 

ديگرهيچ! خدايا اين تنها دلخوشى را از ملت نگير! 9150004602
  دولت محترم و مجرى قانون چرا و به چه دليل قانون همســان ســازى 
بازنشســتگان آموزش و پرورش را كه بايد90 درصد شــاغلان باشــد اجرا 
نمى كنيــد، قدرت خريــد نداريم. تا كى ايــن همه تبعيــض؟ داريم نابود 
مى شويم، شما را به خدا قسم پيگير باشيد تا بيش از اين حق و حقوق مردم 

پايمال نشود. 9150008932
  اينكه مشكلات اقتصادى مردم موجب شرمندگى است، مطلب صحيحى 
است، اما به اين سؤالات پاسخ دهند كه موجب شرمندگى چه كسى است و 

ديگر اينكه پول ملت كجا هزينه مى شود؟!9150008863

حجت الاسلام والمسلمين رئيسى:
نقش شهيد بهشتى 

در نظام سازى بى بديل است

قدس: توليت آستان قدس رضوى گفت: نقش 
آيت االله بهشتى در نظام سازى در ميان اصحاب 

امام بزرگوار، برجسته و بى بديل است.
حجت الاسلام والمسلمين سيد ابراهيم رئيسى 
در جمع طلاب و روحانيــون طرح ولايت، نام 
شــهيد بهشــتى را يادآور چند ويژگى ممتاز 
دانســت و گفت: جديت و سخت كوشى، دقت 
و تيزبينى، صبر و مــدارا، نظم و تقوا، دانايى و 
مواجهه عالمانه و در عين حال انقلابى با مسائل، 
استقامت و فداكارى و نهراسيدن از سرزنش و 
تهمت هاى دشمنان و غافلان، تبعيت محض از 
ولى فقيه و ترجيح ندادن خواست و نفع خود بر 
خواست امام امت و نفع مردم، از ويژگى هاى بارز 

شهيد بهشتى بود.
عضو مجمع تشــخيص مصلحت نظام با بيان 
اينكه شــرايط دشــوار و بحرانى دو سال اول 
انقلاب نتوانســت مانع حركــت مجاهدانه و 
پيشروانه آيت االله بهشتى در پايه گذارى نظام 
قضايى و هدايت مجلس خبرگان قانون اساسى 
و تدوين يك قانون اساسى فوق العاده مترقى و 
در عين حال، اســلامى و مردمى شود، افزود: 
اداره امروز كشــور، سخت نيازمند ويژگى ها و 

خصايص بهشتى گونه است.
عضو مجلس خبــرگان رهبرى بــا تأكيد بر 
اينكه امروز مهمتر از تهديد و دشمن خارجى 
براى انقــلاب و مردم، تهديــد داخلى يعنى 
سبك زندگى و مديريتى اشرافى، غيرانقلابى، 
بى برنامــه و بى تدبيــر، شــعارزده و بى عمل 
اســت، ادامه داد: مردم اگر از ما مســئولان، 
برنامه ريزى، تدبير عالمانه  صداقت، فداكارى، 
و كار شــبانه روزى ببينند، سختى ها را تحمل 
مى كنند، همچنانكه در سال هاى اول انقلاب 
كه فشــارها چندين برابر امروز بود، درخشش 
اين شــاخص هاى مثبت در مسئولان تراز اول 
كشور همچون شهيد بهشتى، موجب شد ايران 
پر افتخار و مردم مؤمن آن، از كوران فشارها و 

تهديدها پيروز و مقتدر بيرون آيند.

عضو مجمع تشخيص مصلحت نظام:
تهديد دشمن را به بزرگ ترين 

فرصت تبديل مى كنيم
مهر: عضو مجمع تشخيص مصلحت نظام گفت: 
تهديد دشــمن را تبديل به بزرگ ترين فرصت 
كرده و اجازه نمى دهيم دشــمن از ضعف ما به 

عنوان يك اهرم استفاده كند.
محمدباقر قاليباف در مراسم گراميداشت سالروز 
دفن شــهداى گمنام شهرستان تربت حيدريه 
در جمع مســئولان و مردم اين شهرســتان، 
اظهارداشت: اين روزها شاهديم بيش از هر زمان 
ديگرى انقلاب اسلامى و كشور عزيزمان تحت 
فشار دشمنان قسم خورده انقلاب است و همه 
آن ها به دنبال اين هستند كه نااميدى را در بين 
مردم و مســئولان تزريق كنند و غافل از اينكه 

باورها در روح و روان و خون مردم است. 
وى افــزود: مــا در زندگى مــان نااميدى را 
بزرگ ترين گناه مى دانيم. دوم اينكه در فرهنگ 
و باور ما اين است كه از فرهنگ اهل بيت(ع) و 
مردم اين سرزمين متوجه شده ايم كه در مقابل 
دشــمنان مال و جان مى دهيم اما آبروى مان 
را نمى دهيم. فشــار اقتصادى وجــود دارد اما 
اين بدان معنا نيســت كه دشمنان مى توانند 
نااميــدى را در جامعه تزريــق كنند و پا روى 
عــزت مردم مبارز و با غيرت ما بگذارند. تاريخ 
انقلاب در اين 40 سال اين را نشان داده است. 
تاريخ ايران زمين حتى قبل از انقلاب هم اين 
را نشــان داده كه ملت ما در مقابل دشمنان 

هميشه ايستادگى كرده اند.
وى گفت: اگر پيش از اين كسانى بودند در داخل 
كشور كه معتقد بودند با آمريكا مى شود گفت وگو 
كرد، چرا اين كار را نمى كنيد اما امروز آن ها هم 

متوجه شده اند آمريكا قابل اعتماد نيست.

صداى مردم   

خبــــــر

دبيركل حزب االله لبنان:
اولويت منطقه مقابله با معامله قرن است

المنار: دبيــركل حزب االله لبنان نبود معيار 
مشــخص را عامل اصلى عدم تشكيل دولت 
جديد لبنان برشمرد و خواهان تشكيل دولت 

وحدت ملى در لبنان شد.
سيد حسن نصراالله در بخشى از سخنانش با 
اشاره به اينكه سفر هيئت آمريكايى به منطقه 
با هدف اجرايى شــدن «معاملــه قرن» بود، 
اظهارداشت: تمام رهبران سياسى و كسانى كه با مسئله فلسطين مرتبط هستند، 

بايد به اين تحولات توجه داشته باشند.
وى افزود: مســلم و واضح اســت كه ما وارد مرحله تلاش بــى وقفه آمريكا و رژيم 
صهيونيستى براى محقق كردن معامله قرن شده ايم، بنابراين اولويت اصلى منطقه ما 

همين پرونده است؛ زيرا آنها به دنبال سركوب مسئله فلسطين هستند.
وى تأكيد كرد: همه بايد به مسئوليت خود در حمايت از ملت فلسطين در مقابله با 

اجرايى كردن آنچه كه معامله قرن خوانده مى شود، عمل كنند.
دبيركل حــزب االله لبنان ادامه داد: آنچه در ســوريه مى  گذرد و همچنين خروج 
آمريكا از توافق هسته  اى و تهديد به اعمال تحريم عليه ايران و نفت اين كشور،  همه 
و همه در راســتاى طرح آمريكا يعنى معامله قرن است كه هدف آن تسويه مسئله 

فلسطين است.
نصراالله تأكيد كرد: پرونده  اى كه در منطقه اولويت دارد، معامله قرن است. تحركات 

براى اين پرونده آغاز شده و در آستانه اعلام رسمى آن توسط آمريكا هستيم.
دبيركل حزب االله لبنان با اشاره به تحولات سوريه گفت: تحولات جنوب سوريه بسيار 
مثبت است و همه شواهد و اطلاعات نشان دهنده نابودى گروه هاى مسلح هستند. 
در جنوب سوريه مردم به دنبال بازگشت به سمت دولت هستند و ما شاهد تحول 

و پيروزى بزرگ هستيم.
وى درباره اخبار منتشــر شــده درباره يمن افزود: ما به دلايل مشخص هيچ زمانى 
نگفته ايم كه در يمن حضور داريم يا نه، چه در يمن حضور داشــته باشــيم و چه 
حضور نداشته باشيم، خبر شهادت نيروهاى خود را به شدت تكذيب مى  كنم. اگر 
فرض بگيريم كه نيروهاى حزب االله در يمن به شهادت برسند، ما چنين موضوعى را 
مخفى نخواهيم كرد. ما از اقدامات خود شرمگين نيستيم و به شهدا و اسيران خود 

افتخار مى كنيم.

سخنگوى وزارت خارجه:
تروريسم و ناامنى محصول سياست هاى غلط آمريكاست

ايسنا: ســخنگوى وزارت خارجــه ايران 
گفــت: بى ثباتى، افــراط گرايى، ناامنى و 
رشــد تروريسم و ديگر مصايب و بحران ها 
در اين منطقه مولود دخالت هاى نامشروع 

و سياست هاى غلط آمريكاست.
بهرام قاسمى در واكنش به اظهارات دروغ، 
بى پايه و فرافكنى هاى تكرارى و ملال آور 
وزيرخارجه آمريكا درباره نقش ايران در منطقه اظهارداشت: اين سخنان كذب 
و فرافكنــى آشــكار، نمى تواند نقش مخرب و بى ثبات كننــده آمريكا را كه از 
هزاران كيلومتر دورتر در امور منطقه دخالت مى كند، پنهان سازد و آمريكا خود 
بايد پاسخگوى سياست هاى مخرب، غلط و ويران كننده خود نزد افكار عمومى 

و مردم جهان و منطقه باشد.
قاســمى تأكيد كــرد: آنچه موجب ناامنى و بحران در منطقه ماســت دســت 
اندازى ها و دخالت هاى غلط و نامشــروع آمريكاســت كه با بهانه هاى مختلف 
از جمله حربه نخ نماى ايران هراســى و ايران ستيزى در حال بحران افزايى و 
فروش تســليحات مخرب از يكسو و دوشيدن منابع كشورهاى مسلمان منطقه 

به اشكال گوناگون، از سوى ديگر است.
وى افــزود: كيســت كه نداند درد و رنجى كه مردم مظلــوم يمن بويژه زنان و 
كودكان و ســالخوردگان بيگناه و بى دفاع اين كشور بر اثر بمباران هاى شبانه 
روزى ســعودى ها متحمل مى شوند، با رضايت، مجوز و چراغ سبز دولت آمريكا 
و حمايت هاى مالى و تسليحاتى آنان به متجاوزان زياده خواه صورت مى گيرد؛ 
جنايــات جنگى اى كه روزى عاملان و آمران و حاميان آن ها بايد در پيشــگاه 

دادگاه هاى صالح پاسخگو باشند.

براى مقابله با تروريست ها انجام شد
توسعه همكارى هاى امنيتى سپاه پاسداران  و ارتش پاكستان

سپاه نيوز: مبارزه مشترك با گروهك هاى تروريستى در مناطق مرزى و برقرارى و تأمين 
امنيت مرزها و مرزنشــينان دو كشور ايران و پاكستان از جمله مسائل مورد بحث ميان 

سردار پاكپور و رئيس ستاد ارتش كشور پاكستان بود.
ژنرال بلال اكبر، رئيس ســتاد ارتش جمهورى اســلامى پاكستان، كه به دعوت سردار 
سرتيپ پاسدار محمد پاكپور، فرمانده نيروى زمينى سپاه پاسداران انقلاب اسلامى، به 

ايران سفر كرده است صبح ديروز با وى ديدار و گفت وگو كرد.
در اين ديدار كه در محل ستاد فرماندهى نيروى زمينى سپاه برگزار شد دو طرف بر 
تعميق و تحكيم روابط نظامى و امنيتى تأكيد كردند. مبارزه مشترك با گروهك هاى 
تروريستى در مناطق مرزى و برقرارى و تأمين امنيت مرزها و مرزنشينان دو كشور 
ايران و پاكستان از جمله مسائل مورد بحث ميان سردار پاكپور و رئيس ستاد ارتش 

كشور پاكستان بود.
توسعه و ارتقاى همكارى هاى اطلاعاتى امنيتى و مرزى از نكات مورد تأكيد در مذاكرات 

فرمانده نيروى زمينى سپاه با رئيس ستاد ارتش پاكستان بود.

وزير اطلاعات: 
هدف دشمن موجوديت جمهورى اسلامى است

ايرنا: وزير اطلاعات، هدف دشــمن را نابودى موجوديت جمهورى اســلامى 
برشــمرد و گفت: ملت ايران شرايط ســخت تر از امروز را با موفقيت پشت سر 
گذاشــته و با وحدت و ولايت مدارى اين شــرايط نيز مى گذرد. حجت الاسلام 
والمسلمين علوى افزود: كسى كه مدعى انقلابى و ولايى بودن است نبايد وارد 
بازى دشمن شود، شــرايط امروز جامعه، يادآور تهمت ها و توهين هاى ناروايى 

است كه از سوى دشمن به مردم عليه شهيد بهشتى القا شده بود.

درخواست مردم 
در گرفتارى هاى 
اقتصادى كه 
مفسدان اقتصاد 
ايجاد كردند 
اين است كه 
مشكلات رفع 
شود، مسئولان 
بايد تلاش كنند نه 
اينكه فقط تماشا 
كنند

بــــــــرش

اظهارداشت: تمام رهبران سياسى و كسانى كه با مسئله فلسطين مرتبط هستند، 

شماره پيامك: 30004567

وحدت كافى نيست، حركت لازم است

گزارش روز

 سياست / مهدى زارع  تلاطم هاى اخير در وضعيت اقتصادى 
كشور از جمله نابسامانى بازارهاى سكه، ارز، طلا و مسكن، بسان 
تلنگرى جدى، مسئولان دولتى را به واكنش هاى جديدى واداشته 
است. از جمله اين واكنش ها، تاكيد بر ضرورت مقاومت مردم در 
برابر دشمن و نيز وحدت جريان هاى سياسى براى برون رفت از 
شرايط كنونى است. اين ادبيات اگرچه پيش از اين در مواضع 
اما در عين حال برخى گروه هاى  بوده  مسئولان دولتى مفقود 
سياسى منتقد دولت از آن استقبال كرده اند. طبيعتا نفس اتخاذ 
چنين موضعى از سوى مسئولان دولتى، هرچند ديرهنگام، قابل 
قبول است. اما هنوز يك مسئله جدى باقى مى ماند: آيا با وحدت 
سياسى مشكل اقتصاد مردم حل مى شود؟ آيا اين وحدت نبايد به 

حوزه هاى عملياتى هم تعميم داده شود؟
اولين مسئله مهم، كنارگذاشتن رويكرد اعتماد به غرب است. اگر 
دستگاه ديپلماسى به روند فعلى گفتگوهاى برپايه اعتماد به طرف 
مقابل ادامه دهد قطعا اين وحدت سياسى كه ناگهان ايجاد شده، 
مفيد واقع نخواهد شد و چه بسا با شدت بيشترى نتيجه عكس 

دهد. البته اعتماد نكردن به غرب به معناى رها كردن ديپلماسى و 
فعال نكردن ظرفيت هاى بين المللى نيست. دولت محترم مى تواند 
دايره كشورها را بازتر كند و از پيمان هاى تاثيرگذار موجود هم 
استفاده كند. بعنوان مثال محسن شاطرزاده سفير سابق ايران در 
برزيل، معتقد است: «بحث تهاتر كالا را بايد جدى بگيريم. علاوه 
بر اين، بسيارى از كشورها از وابستگى به دلار ضربه خورده اند و 
مايل به ورود به پيمان هاى پولى دو يا چند جانبه هستند. بايد 
در اين حوزه وارد شويم. امروز برزيل آماده است. اين كشور در 
يك سال نزديك به 50 درصد افت پول داشته است. همچنين در 
تركيه طى يك سال گذشته ارزش پول اين كشور كاهش شديدى 
داشته و از همين رو شرايط براى ايجاد پيمان پولى دوجانبه با 

تركيه فراهم است.»
تغيير ضرورى دوم بايد در نگاه دولت به ظرفيت هاى داخلى اتفاق 
پالايشگاه  دوم  فاز  كه  داشتيم  روز گذشته  در خبرهاى  بيفتد. 
ستاره خليج فارس كه به همت سپاه پاسداران ساخته شده است 
به بهره بردارى رسيد و به همين واسطه گام نهايى در خودكفايى 

بنزين و گازوئيل برداشته شد.
از سال 1385  با 700 هكتار مساحت  پالايشگاه  اين  ساخت 
آغاز شده بود و اگرچه روزنامه دولت در گزارشى حتى به ثمر 
رسيدن اين اقدام جهادى را هم به برجام ربط داده است اما 
طبق آنچه فرمانده قرارگاه سازندگى خاتم الانبيا گفته است، اين 
خودكفايى با استفاده از بيش از 80 درصد تجهيزات توليد ايران 

محقق شده است.
توجه به ظرفيت هاى داخلى مى تواند بهترين راه حل براى دولت 
در شرايط فعلى باشد. مثال ديگر در همين زمينه اينكه در حوزه 
توليد، امروزه حدود 60 تا 65 درصد ظرفيت كشور، خالى است. 
بايد براى 1500 هزارميليارد نقدينگى موجود برنامه ريزى كنيم و 

اين نقدينگى را به سمت توليد هدايت كنيم.
يا اقدام ديگرى كه دولت مى تواند انجام دهد احياى دانش هسته اى 
در دانشگاه ها و محافل علمى است. انرژى هسته اى بعنوان يكى از 
علوم «هاى تك» منشا بيش از 60 صنعت در حوزه هاى مختلف 
علمى است و مى تواند در كوتاه ترين زمان جهش بزرگى در چرخه 

اقتصادى كشور ايجاد كند.
همه اينها در صورتى اتفاق مى افتد كه كليدواژه كاربردى و مفيد 
«وحدت» كه اين روزها به همت دولت محترم همه گير شده است، 

منشا حركت و اقدام جهادى هم قرار بگيرد.

خبر
يك مقام آگاه:

تغييرات در تيم اقتصادى دولت بزودى رقم مى خورد
تسنيم: عضو كميســيون صنايــع و معادن 
مجلس شــوراى اســلامى از تغييرات در تيم 
اقتصادى دولت در روزهــاى آينده خبر داد و 
گفت: سودجويان بزودى رسوا مى شوند و ثبات 

ارزى قطعاً به بازار باز مى گردد.
رمضانعلى سبحانى فر با اشاره به خروج آمريكا 
از برجام به عنوان عاملى براى بى ثباتى نرخ ارز 
در كشور، گفت: «بى ثباتى ارز از آنجا شروع شد 
كه آمريكا از برجام خارج شد و ستاد جنگى را 

در خزانه دارى خود تشكيل داد».
سبحانى فر با بيان اينكه آمريكا مى خواست با 
كوبيدن بر طبل گرانى مردم ما را به خيابان ها 
بكشاند، افزود: «دشــمن اين مسير را براى ما 

طراحى كرده بود و متأســفانه در اين عمليات 
موفق شد اما خوشبختانه دولت و مجلس وارد 

عمل شده و اقدام كردند».
ايــن نماينده مجلس با بيان اينكه سياســت 
كنترل ارز در مقابــل تصميم آمريكا طراحى 
شده است، اضافه كرد: «مجلس از ابتدا به دولت 
اعلام كرد كه تك نرخى شدن ارز بايد در همه 
ابعاد در دستور كار قرار گيرد اما آيا تأمين ارز به 

ميزان نياز مردم وجود دارد يا خير؟»
وى از تغييرات در تيم اقتصادى دولت در 
روزهاى آينده خبر داد و گفت: «سودجويان 
بزودى رسوا مى شــوند و ثبات ارزى قطعاً 

باز مى گردد».

خبر

آيت االله علم الهدى با اشاره به مشكلات اقتصادى كشور:
مسئولان مثل تيم ملى تلاشگر باشند نه تماشاچى 
امام جمعه مشهد مقدس گفت: عده اى بازار را متوقف كردند و قشر آسيب پذير با مشكل 

مواجه شده اند و اين مشكلات با نصيحت و تماشاكردن درست نمى شود.
آيت االله ســيد احمد علم الهدى در خطبه هاى نماز جمعه مشهد مقدس كه در بارگاه منور 
رضوى برگزار شد، افزود: هفته گذشته، رهبرى دو پيام دادند كه هم براى ما درس آموز است 
و هم بينش مردم را باز مى كند. وقتى بازيكنان تيم ملى در رويارويى با اسپانيا، نتيجه را واگذار 
كردند، پيام دادند كه «خيلى زيبا بود، خداقوت» افراد اين پيام را تلقين براى پيروزى تعبير 
كردند. نماينده ولى فقيه در خراسان رضوى ادامه داد: وقتى هم تيم ملى صعود نكرد، پيام 
دادند «شما سرافراز و پيروز برگشتيد» و اين دو پيام، اين حقيقت را ثابت مى كند كه تلاش، 
كوشش، غيرتمندى و مردانگى براى مردم مهم بوده و اين خصوصيات را تيم ملى داشت و 

در بازى خود نشان داد.
عضو مجلس خبرگان رهبرى افزود: درخواست مردم در گرفتارى هاى اقتصادى كه مفسدان 
اقتصاد ايجاد كردند اين است كه مشكلات رفع شود، مسئولان بايد تلاش كنند نه اينكه فقط 
تماشا كنند، مشكلات داريم اما بحران اقتصادى نداريم، جريان هاى پيش آمده، مشكلات 
اقتصادى كشور را به صورت بحران درمى آورند. در كنار اين بحران آفرينى، آيا كارگزاران نظام 

مثل تيم ملى ما تلاش مى كنند يا تماشاچى هستند؟
آيت االله علم الهدى تصريح كرد: وضعيت بازار و كســب مردم از مرحله اخلال گذشته و به 
مرحله توقف رسيده است. امروز صدور نفت، گاز و پتروشيمى به خوبى انجام مى شود و ارز 
لازم هم بازمى گردد. كشور دچار مشكلاتى است كه ديگران ايجاد كردند و كارگزاران نظام 

بايد اين مشكلات را حل كنند.
وى ادامه داد: برنامه ناموفق شكســت خورده اى را در كشــور اجرا و سكه و ارز را بى حساب 
 و كتاب به دســت برخى داديد و ميليون ها ســكه را بدون اينكه بدانيد به دست چه كسى 

مى رسد، وارد بازار كرديد. اين طرح اشتباه بود و حالا نبايد اين اشتباه را اصلاح كرد؟
امام جمعه مشهد گفت: اينكه آقايى ارز 4200 تومانى گرفته و جنس را با ارز 8 هزار تومان 
مى فروشــد، اخلالگر اقتصادى و مفسد فى الارض اســت و قانون مصوب براى اخلالگران و 
مفسدان اقتصادى داريم، قانون را اجرا كنيد، مردم نيز حمايت مى كنند. آيت االله علم الهدى 
خاطرنشــان كرد: در اين شــرايط بازار را متوقف كردند و قشر آسيب پذير، خوراك روزمره 
خودش را ندارد، بعد هم آقايان تماشا و نصيحت مى كنند. من خطيبم و حرف مى زنم، اگر 
من حرف بزنم، شماى كارگزار هم حرف بزنيد، چه كسى كار كند؟ وى گفت: تريبون نماز 
جمعه، محل بيان درد و تقاضاى مردم اســت، اميدواريم مسئولان ما در برابر اين تذكرات 

گوش شنوا داشته باشند و با بيان يك واقعيت، متهم به دولت ستيزى نشويم.

خبر

معاون فرهنگى قوه قضائيه:
قوه قضائيه با دانه درشت ها برخورد مى كند

گفت:  قضائيه  قــوه  فرهنگى  معــاون  فارس: 
هيچ فساد اقتصادى كشف شــده اى وجود ندارد 
كه قوه قضائيه آن را دنبال نكرده باشــد، با دانه 
درشت ها برخورد مى شود. حجت الاسلام هادى 
صادقى ديروز در ســخنرانى پيش از خطبه هاى 
نماز جمعه شــهر قم، اظهارداشت: اطلاع رسانى 
قوه قضائيه ضعيف است، اما اين گونه نيست كه 
هيچ اطلاع رســانى انجام نشده باشد، هيچ فساد 
اقتصادى كشــف شده نيست كه قوه قضائيه آن 
را دنبال نكرده باشــد، با دانه درشت ها برخورد 
مى شــود و هم اكنون چندين نفر از مســئولان 
ســابق در زندان هستند. وى افزود: اگر مفسدان 
اقتصادى جرمشان در حد فساد فى الارض باشد، 

اعدام مى شــوند، افراد زيادى به دليل مفاســد 
اقتصادى به حبس هــاى طولانى مدت محكوم 
شدند، اينكه گفته مى شــود، با فساد اقتصادى 
برخورد نمى شود، اين گونه نيست و برخى از اين 
مسائل، تبليغات سياسى است. صادقى با اشاره به 
پرونده املاك نجومى اظهــار كرد: از 182 مورد 
املاك واگذار شده، در 170 مورد تخلفى مشاهده 
نشد و افراد در 40 مورد حتى ملك نگرفته بودند، 
تنها 12 مورد تخلف وجود داشت كه پرونده براى 
آن ها تشكيل شد. وى افزود: پرونده هاى برخى از 
برادران بزرگان كشور در اين قوه در حال رسيدگى 
اســت، البته زمانى كه پرونده ها پيچيده است، 

رسيدگى به آن طول مى كشد.

با توجه به موضع گيرى هاى اخير مسئولان دولتى درباره لزوم اتحاد براى حل مشكلات

وزيرخارجه آمريكا درباره نقش ايران در منطقه اظهارداشت: اين سخنان كذب 

در نظام سازى بى بديل است



w w w . q u d s o n l i n e . i r
  شنبه 9 تیر 1397  16 شوال 1439 30 ژوئن 2018  سال سی و یکم  شماره 8720    

روزنامـه صبـح ایـرانآستان

گرامیداشت شهدای هفتم تیر در حرم مطهر رضوی آستان: همزمان با هفتم تیرماه و با حضور خیل عظیمی از زائران و مجاوران ولایتمدار، آیین گرامیداشت سی و هفتمین سالگرد شهادت آیت الله 
بهشتی و 72 تن از یاران امام)ره( و انقلاب در حرم ملائک پاسبان قدس رضوی برگزار شد. در این برنامه پس از قرائت قرآن توسط حجت الاسلام مهدی شجاع از قاریان ممتاز حرم مطهر رضوی، ذاکران خاندان 

عصمت و طهارت)ع( به ذکر مصیب و مدیحه سرایی در وصف شهدای هفتم تیرماه پرداختند. در این برنامه آیت الله سیداحمدخاتمی، امام جمعه موقت تهران به ایراد سخن پرداخت.

a s t a n @ q u d s o n l i n e . i r
تولیت آستان قدس رضوی:

مشکلات را با استفاده از نیروی جوانان پشت سر می گذاریم
آستان: تولیت آستان قدس رضوی تأکید کرد: با وجود تلقین ناتوانی و ناکارآمدی و 
تهدیدهای مختلف دشمنان علیه نظام اسلامی، راه برون رفت از همه مشکلات وجود 
دارد. حجت الاسلام والمسلمین سید ابراهیم رئیسی در مراسم اهدای مدال های تیم 
روبوکاپ دانشــگاه آزاد اسلامی در مسابقات جهانی تورنتوی کانادا به آستان قدس 
رضوی، تصریح کرد: تبلیغ و تلقین ناکارآمدی نظام اسلامی از سوی دشمنان مربوط 
به امروز نیست؛ از ابتدای انقلاب دشمن در تلاش است تا این گونه القا کند که شما 

نظامی به نام اسلام نمی توانید برپا و اداره کنید.
وی اضافه کرد: امام)ره( پرچم »ما می توانیم« را برافراشــتند و رهبر معظم انقلاب 
همواره به ما آموخته اند که همت این ملت و جوانان آن می تواند کشــور را مبتنی 

بردین و آموزه های دینی اداره کند و به پیش ببرد.
عضو هیئت رئیســه مجلس خبرگان رهبری گفت: هشت سال جنگ تحمیلی را 
جوانان افتخارآمیز و عزت آفرین ما اداره کردند و پس از پیروزی انقلاب هم هرجا 

اتکال به خدا و اعتماد به نفس وجود داشت، شاهد پیشرفت کشور بوده ایم.
وی با بیان اینکه در حوزه هایی چون هوا، فضا و صنعت هسته ای جوانان ما تلاش 
کردند و به توانایی این کشور افزودند، تأکید کرد: در مقابل این توانمندی ها، در هر 

حوزه ای که افراد و مدیران احساس توانایی نکردند ما دچار مشکل شده ایم. 
عضو مجلس خبرگان رهبری با تبریک به دانشــجویان برگزیده دانشــگاه آزاد در 
مســابقات جهانی روبوکاپ گفت: دانش و توانمندی شــما پیش چشم بسیاری از 
دانشگاه های دنیا به نمایش گذاشته شد و مدال افتخار کسب کردید، این توانمندی 
نماد جوانان کشــور اســت و جلوه صدق فرمایش رهبر معظم انقلاب و مسئولان 

دلسوزی است که در گوشه و کنار کشور بر شعار »ما می توانیم« تأکید دارند.
وی تصریح کرد: با وجود تهدیدهای دشمن، راه برون رفت از همه موانع وجود دارد 
و این به برکت نیروهای توانمند، انقلابی و دانشــمندی است که می توانند با پیوند 
بین علم، اقتصاد و سیاست، راه های برون رفت از مشکلات را پیش روی ما بگذارند.

وی همچنین افزود: امروز در هفتم تیرماه در این مکان مقدس به شــهید بهشتی 
و همه اندیشــمندان شــهیدمان می گوییم جوانان ما به برکت انقلاب به درجه ای 
رســیده اند که می توانند با بهره گیری از علم و فناوری در همه عرصه ها، کشــور را 

بسازند و به پیش ببرند و همه تهدیدها را تبدیل به فرصت کنند.

 ملت ایران با پیروزی و سرافرازی از سد تحریم ها گذر خواهد کرد
رئیس هیئت مؤســس و هیئت امنای دانشگاه آزاد اسلامی هم در مراسم اهدای 
مدال های تیم ربوکاپ دانشگاه آزاد اسلامی در مسابقات جهانی به آستان قدس 
رضوی با اشــاره به پیشرفت های علمی کشــور پس از پیروزی انقلاب اسلامی، 
خاطرنشــان کرد: آنچه امروز در اهدای مدال تیم ربوکاپ دانشگاه آزاد اسلامی 
شــاهد آن هســتیم، یکی از مصادیق پیشــرفت علم و فناوری در حوزه هوش 

مصنوعی توسط جوانان ایرانی است.
دکتر علی اکبر ولایتی با بیان اینکه این تیم در رقابت های ربوکاپ کانادا در بین 
150 واحد دانشگاهی مقام نخست را کسب کرده است، تصریح کرد: این توفیق 
نمونه ای از توانایی و استعداد جوانان ایران اسلامی در حوزه علم و فناوری است، 
قطعاً ایــن ملت می تواند اقتصاد مقاومتی را به عنــوان راه مقابله با تحریم های 

دشمنان، عملیاتی سازند.
وی با بیان اینکه دشــمنان فکر می کنند با این تحریم ملت ایران تسلیم می شود، 
اما دیری نخواهد پایید که ملت ایران از این ســد هم با پیروزی و ســرافرازی گذر 
خواهند کرد، اظهار کرد: ایران اســلامی قدرت اول منطقه است و با محور مقاومت 
دست آمریکایی ها را از منطقه کوتاه کرده است، امروز آمریکایی ها به نوعی درصدد 

انتقام جویی هستند، اما بدانند در این عرصه نیز ملت ایران پیروز خواهد شد. 
رئیس دانشگاه آزاد اسلامی هم در مراسم اهدای مدال های تیم ربوکاپ دانشگاه 
آزاد اسلامی در مسابقات جهانی به آستان قدس رضوی گفت: دست یابی به این 
جایگاه در مسابقات ربوکاپ جهانی حاصل تلاش و تفکر عمیق این جوانان است.
دکتر فرهاد رهبر با تأکید بر اینکه شــعار دانشــگاه آزاد مسئله محوری است و 
می خواهد به مسائل و مشکلات معیشتی مردم بپردازد، گفت: امروز مرز تبدیل 
علم و دانش به ثروت است و باید بتوانیم این افتخارات را به ثروت و حل مسائل 
جامعه تبدیل کنیم و در سراسر دانشگاه آزاد اسلامی در این مسیر تلاش کنیم.

خـــبر

کاشانی   مروج  محمدحسین  قدس/   
یکی از جنگ ها و وقایع مهم تاریخ اسلام غزوه 
آنچه  اساس  بر  و  است  احزاب  یا جنگ  خندق 
عمر  رویارویی  آمده،  اسلام  تاریخ  منابع  در  که 
بن عبدود، پهلوان معروف عرب با مولای متقیان 
و  ابیطالب)ع(  بن  امیرالمؤمنین حضرت علی  و 
کشته شدن او به دست آن حضرت در این جنگ 
اهمیت  از  تاریخی  واقعه  این  می گیرد.  صورت 
پیامبر گرامی اسلام  زیرا بسزایی برخوردار است؛ 
رویارویی  و  نبرد  از  حضرت محمد مصطفی)ص( 
حضرت امیرالمؤمنین علی)ع( با عمر بن عبدود 
به عنوان تقابل و نبرد مظهر تمام اسلام با مظهر 
تمام کفر و شرک یاد می کنند، تا آنجا که ضربت 
و رشادت و شجاعت مولای متقیان در به هلاکت 
رساندن این شخص از دیدگاه پیامبر خاتم)ص( از 
عبادت تمام جهانیان برتر و بالاتر شناخته شده 
است. 17 ماه شوال المکرم در تقویم تاریخ رسمی 
کشور و به مناسبت وقوع غزوه خندق یا جنگ 
احزاب )که در تاریخ 5 هجری قمری اتفاق افتاد( 
به عنوان روز فرهنگ پهلوانی و ورزش زورخانه ای 

نام گذاری شده است. 
همین مناســب بهانه ای شد تا پای صحبت عباس 
جلیلیان، دبیر هیئــت ورزش پهلوانی و زورخانه ای 
آســتان قدس رضوی بنشــینیم. او عــلاوه بر این 
مســئولیت، دبیری این ورزش در هیئت اســتان 

خراسان رضوی را نیز بر عهده دارد.

 چه ضرورتی وجود داشت تا آستان قدس 
رضوی به مقوله ورزش پهلوانی و زورخانه ای 

وارد شود؟
آســتان قدس رضــوی مهم ترین مســئولیت و 
وظیفه خــود را فعالیت ها و خدمات فرهنگی در 
راستای ترویج فرهنگ اسلام ناب محمدی)ص( 
و فرهنگ رضوی می داند. پرداختن به ورزش یکی 
از عرصه های مهم در تربیت نسل جوان و نوجوان 
در جهت رسیدن به هدف مهمی همچون نسل 
سالم و تربیت شده اسلامی در بین جوانان است. 
همچنان که می دانید ورزش باستانی و زورخانه ای 
ریشه ای کهن در تاریخ مرز و بوم کشور عزیزمان 
دارد. ترویج فرهنگ پهلوانی و زورخانه ای با بیان 
صحیح منش پهلوانان در کنار پرداختن به ورزش 
جسمانی و تربیت بدنی موجب رشد و تکامل روح 

و روان و جســم ورزشکاران در این رشته ورزشی 
می شود.

از حدود 22 ســال پیش )ســال 1375( هیئت 
ورزش پهلوانی و زورخانه ای آستان قدس رضوی 
با هماهنگی و موافقت مســئولان وقت مؤسسه 
تربیت بدنی این نهاد مقدس در تشکیلات منتسب 
به بارگاه مطهر رضوی تأسیس شد و هدف اصلی 
آن ترویج فرهنگ و منش پهلوانی با الهام گرفتن 
از معارف غنی اسلامی و دینی در کنار پرداختن 
به ورزش باســتانی با نیت پرورش روح و جســم 

ورزشکاران بوده است.

 در جهان امــروز و با وجود انواع تفریحات 
و ورزش های گوناگــون و امکانات رایانه ای و 
دیجیتالی چه نیازی بــه پرداختن به ورزش 

پهلوانی و زورخانه ای احساس می شود؟
خب طبیعی اســت که فناوری در جهان امروز به 
ســرعت رو به پیشرفت اســت، انواع سرگرمی ها و 
بازی هــای رایانه ای و دیجیتالی در فضای مجازی و 
با اســتفاده از ابزار و لوازم آن از قبیل دستگاه های 
بازی هــای رایانــه ای در بین نوجوانــان و جوانان 
روبه گســترش است، اما با همه این تفاسیر باز هم 
پرداختن به ورزش های ســنتی و باستانی جایگاه 

خاص خود را دارد.
ورزش پهلوانی و باستانی یک ورزش آیینی و سنتی 
در کشــور پهناوری چون ایران اسلامی است. این 
ورزش از دوران های گذشــته به عنوان یک میراث 

فرهنگی و غنی کهن، از نســلی به نسل دیگر تا به 
امروز به دست نوجوانان و جوانان رسیده است.

باید ببینیم که آیا در مکتب اسلام و مذهب تشیع 
و در کنــار فرهنــگ کهن ایرانی هــدف از ورزش 
چیست؟ پرواضح است که در معارف اسلامی و دینی 
و فرهنگ و میراث کهن ایرانیــان، در کنار ورزش 
جسمانی و تربیت بدنی، تقویت و پرورش روح و روان 
با الهام گرفتن از معارف دینی و اسلامی مورد توجه 

بوده است.
ورزش باســتانی و پهلوانی و زورخانه ای این هدف 
مهم را با جدیت دنبال می کند و با تأسی به منش 
و سیره حضرات معصومین)ع( بویژه مولای متقیان 
حضرت امیرالمؤمنین می کوشد تا روح و روان وجسم 

ورزشکاران در کنار یکدیگر پرورش یابد.

 فلســفه وجودی زورخانه در این ورزش 
چیست؟ 

زورخانه مکان زورآزمایی، نبرد، خودنمایی، مشاجره، 
دعوا و... نیست، زورخانه مکان مقدس و ارزشمندی 
اســت که ســنت ها و خصلت های دیرینه ایرانیان 
از قبیل فتــوت و جوانمردی، تواضع، ادب و احترام 
به پیشکســوت، دلیری و گذشــت، ایثار و... در آن 
حکمفرماست. زورخانه محل تجلی صفات پسندیده 
در بین پهلوانان و جوانمردان است. در زورخانه یک 
نبرد وجود دارد و آن نبرد بین ورزشکار با نفس پلید 
و اهداف شــیطانی که از اهمیت ویژه ای برخوردار 
است؛ زیرا که ورزشکار در این رشته ورزشی بر نفس 

اماره و وسوســه های شیطانی اگر پیروز شود، آنگاه 
برنده مهم ترین نبرد بین فضایل انسانی و خصایص 

رذیله انسانی بوده است.
در زورخانه ورزشــکار تلاش می کند تا جســم و 
روح و روان خــود را در کنار یکدیگر پرورش دهد 

و تربیت کند.

 پس از گذشــت 22 ســال، هیئت ورزش 
پهلوانی و زورخانه ای آســتان قدس رضوی 
از چه جایگاهی در ســطح کشــور و جهان 

برخوردار است؟
زورخانه آســتان قدس رضــوی در حال حاضر به 
عنــوان بزرگ ترین و مجهزتریــن زورخانه ورزش 
پهلوانی و باستانی در جهان اسلام مطرح است. هر 
چند که در حدود 82 کشــور جهان از قبیل عراق، 
هند، افغانستان، ترکمنســتان، آلمان، قزاقستان، 
فرانســه، فیلیپین، نپال و... این ورزش، طرفداران و 
علاقه مندان خاص خــود را دارد، اما در هیچ کدام 

از این کشــورها، زورخانه ای مانند 
آنچه که در تشکیلات آستان قدس 
رضوی با امکانات و تجهیزات خاص 
خود وجود دارد، مشاهده نمی شود.

این هیئت هم اکنــون به عنوان 
یکی از هیئت های ورزش باستانی 
و پهلوانی در سطح شهر مقدس 
مشهد و استان خراسان رضوی 
مطرح اســت و به لحاظ انتساب 
آن به تشکیلات منتسب به بارگاه 
مطهر امام هشتم)ع( همواره مورد 
توجه علاقه مندان، پیشکسوتان، 
نوجوانــان و جوانــان و... بــوده 
است. نشان )برند( رضوی تبرک 
و تقدس خاصــی به این هیئت 

بخشیده است. 
در حــال حاضــر حــدود 500 
ورزشــکار این رشته ورزشی در 6 
شیفت یک ساعت و نیم )صبح و 
عصر( در روزهای زوج و فرد هفته 
)به جز جمعه ها( از ساعت 18 تا 
22 مطابق برنامه ریزی انجام شده 

و زمان بندی مشخص در این هیئت مشغول فعالیت 
ورزشی هستند؛ به گونه ای که در بین ورزشکاران این 

هیئت از نونهالان 6 ساله تا کهنسالان و پیشکسوتان 
90 ساله حضور داشته و با عشق و علاقه به فعالیت 

ورزشی می پردازند.

 افراد و بویژه نوجوانــان و جوانان چگونه 
می توانند عضو این هیئت ورزشی شوند؟

برای ثبت نــام و پذیــرش علاقه منــدان، مطابق 
استانداردها و روش های تعریف شده، عمل می شود؛ 
به این معنی که تناســب اندام، ســلامتی بدن و 
علاقه مندی به این ورزش اهمیت بسزایی در جذب 
و پذیرش افراد دارد. ضمن اینکه آموزش این ورزش 
در این هیئت، توسط مربیان با سابقه و مجرب که 
دوره های نظری و عملی ورزش زورخانه ای و باستانی 
را مطابق اســتانداردهای فدراســیون ورزش های 
پهلوانــی و زورخانــه ای جمهوری اســلامی ایران 

دیده اند، انجام می شود.
این هیئت همچنین مفتخر اســت که از تجربیات 
و نظرات ارزشــمند پیشکســوتان و صاحبنظران 
این رشــته ورزشی همچون جناب آقایان حاج رضا 
احدیان)قهرمان پیشکســوت رشــته های ورزشی 
کشتی و باستانی( حاج محمد ارجمندنیا) از باستانی 
کاران صاحب تجربه( و ســایر عزیزان در این زمینه 

همواره بهره مند گردیده است.

و  نوجوانان  اقبــال  میزان   
جوانان به این رشــته ورزشی 

چگونه است؟
به لطف خداوند و عنایات حضرت 
رضا)ع( هیئــت ورزش پهلوانی 
و زورخانــه ای آســتان قــدس 
رضوی پس از انجام بررسی ها و 
هماهنگی های لازم و با توجه به 
ظرفیت های موجود و تجربیات 
کسب شــده، موفق شد از سه 
ســال پیش، مجــوز راه اندازی 
و  پهلوانــی  ورزش  آکادمــی 
زورخانه ای برای آموزش و تربیت 
نوجوانان و جوانان در مجموعه 
تربیت بدنی آستان قدس رضوی 
ورزش هــای  فدراســیون  از  را 
پهلوانی و زورخانه ای جمهوری 
اسلامی ایران دریافت کند و هم 
اکنون پس از گذشت سه سال، 
حدود 100 نفــر از نوجوانان و 
جوانان علاقه مند به این رشــته 
ورزشی جذب این هیئت شده و 
در روزهای زوج هفته، زیر نظر مربیان این هیئت 

تحت آموزش و تعلیم قرار دارند.

به بهانه 17 شوال، روز فرهنگ پهلوانی و ورزش زورخانه ای

ترویج فرهنگ جوانمردی در بزرگ ترین زورخانه جهان اسلام 

 در 82 کشور 
جهان ورزش 

زورخانه ای، 
علاقه مندان خاص 

خود را دارد، 
اما در هیچ کدام 
از این کشورها، 

زورخانه ای مانند 
آنچه که در 

آستان قدس رضوی 
وجود دارد، 

مشاهده نمی شود

بــــــــرش



w w w . q u d s o n l i n e . i r
  شنبه 9 تير 1397  16 شوال 1439 30 ژوئن 2018  سال سى و يكم  شماره 8720    

اقتصاد روزنامـه صبـح ايـران

 شكايت ايران از مقصران سانحه كشتى سانچى  خانه ملت: رئيس كميته حمل و نقل كميسيون عمران مجلس از تكميل گزارش نهايى سانچى در آينده نزديك خبر داد و گفت: رايزنى ها و حتى شكايت از 
دستگاه هاى دخيل در سانحه كشتى سانچى از سوى مقام مسئول ايرانى صورت گرفته و تا احقاق حق جان باختگان پيگيرى ها ادامه خواهد داشت. شادمهر كاظم زاده با بيان اينكه هفته پيش رو آخرين اطلاعات سانحه سانچى 
را به اطلاع مردم خواهيم رساند، تصريح كرد: گزارش هاى مقدماتى اين سانحه آماده شده و بزودى گزارش نهايى آن نيز از سوى دولت تهيه و در مجلس نيز با گزارش تدوين شده از سوى نمايندگان قرائت خواهد شد.

e g h t e s a d @ q u d s o n l i n e . i rبا همت قرارگاه خاتم الانبياء (ص) سپاه انجام شد
افتتاح فاز دوم بزرگ ترين پالايشگاه ميعانات گازى جهان

 فاز دوم پالايشــگاه ميعانات گازى 
ســتاره خليج فــارس بــه عنوان 
بزرگ ترين پالايشگاه ميعانات گازى جهان، با 

حضور رئيس جمهور افتتاح شد.
حجت الاسلام حسن روحانى روز پنجشنبه 
با حضور در پالايشگاه ستاره خليج فارس، از 
اتاق كنترل و قسمت هاى مختلف فاز دوم اين 
پالايشگاه بازديد كرد و با توضيح مسئولان در جريان روند احداث و بهره بردارى از اين 
مجموعه عظيم پالايشگاهى قرار گرفت. رئيس جمهور هنگام پرده بردارى از يادمان 
افتتاح فاز دوم پالايشگاه ستاره خليج فارس، گفت: با ياد و نام خدا و توسل به روح 
پيامبر بزرگ اســلام(ص) و ائمه هدى(ع) و به ياد عزيزان ما، شهداى هفتم تير فاز 
دوم پالايشگاه ستاره خليج فارس را افتتاح مى كنيم. با راه اندازى فاز دوم پالايشگاه 
ســتاره خليج فارس، ميزان توليد بنزين يورو 5 از 12 به 24 ميليون ليتر در روز و 
توليد نفت گاز نيز از 4 به 8 ميليون ليتر در روز مى رسد. پالايشگاه ميعانات گازى 
ستاره خليج فارس نخستين پالايشگاه طراحى شده بر اساس خوراك ميعانات گازى 
كشور با ظرفيت پالايش 360 هزار بشكه در روز در قالب سه فاز 120 هزار بشكه اى 
بــا هدف توليد بنزين، گازوئيل، گاز مايع و ســوخت جت در 25 كيلومترى غرب 
بندرعباس در زمينى به مســاحت 700 هكتار احداث شده است. فاز نخست اين 
پالايشگاه در ارديبهشــت سال 96 افتتاح شد و قرارگاه سازندگى خاتم الانبيا(ص) 
در نظر دارد با تأمين مالى پروژه، فاز سوم آن را تا پايان سال به بهره بردارى برساند.

 80 درصد پالايشگاه ستاره خليج فارس با توان بومى ساخته شد
فرمانده قرارگاه ســازندگى خاتم الانبيا(ص) با بيان اينكه پالايشــگاه ســتاره 
خليج فارس نماد كوشــش مهندســان ايرانى در ســخت ترين شرايط تحريم 
اســت، گفت: شرايط كنونى ما سخت تر از دفاع مقدس نيست و در حوزه هاى 
مهم اقتصادى پيشرفت خوبى داشته ايم.عباداالله عبداللهى در آيين افتتاح فاز 
دوم پالايشــگاه ستاره خليج فارس، با اشاره به اينكه اين پالايشگاه بزرگ ترين 
پالايشــگاه ميعانات گازى جهان به شــمار مى رود، خطاب به روحانى گفت: 
همان گونه كه شــما در جمع مديران ارشــد دولت عنــوان كرديد با همدلى 
و وفــاق مى توانيم از شــرايط كنونى پيش آمده با ســربلندى بيرون بياييم و 
مطمئن باشــيد قرارگاه سازندگى خاتم الانبيا(ص) همراه شما خواهد بود. وى 
بنزين توليدشده در پالايشگاه ستاره خليج فارس را جزو باكيفيت ترين بنزين هاى 
توليدى برشمرد و گفت: احجام اين پروژه بسيار متفاوت از ديگر پالايشگاه هاى كشور 
بوده و از نظر محيط و حجم برابر با سه فاز پارس جنوبى است. عبداللهى با اشاره به 
اينكه اولويت هاى دولت هاى يازدهم و دوازدهم بسيار دقيق و با اهميت بود، گفت: از 
جمله اين اقدام هاى مهم، اجراى سه فاز پارس جنوبى و مهار 7/3 ميليارد مترمكعب 
از آب هاى مرزى بوده است. وى با بيان اينكه بيش از 80 درصد طراحى و تأمين 
تجهيزات، ساخت و راه اندازى پالايشگاه ستاره خليج فارس با استفاده از نيروها و 
امكانات داخلى بوده است، گفت: در اين پروژه عظيم 10هزار نيروى متخصص 

براى ساخت پالايشگاه آمادگى پيدا كردند.

رئيس سازمان بازرسى مطرح كرد
قول و قرار ماشين سازان براى پيش فروش 300 هزار خودرو

ميزان: رئيس سازمان بازرسى كل كشــور، از كاهش قيمت خودرو خبر داد و گفت: 
بررســى احتكار خودروهاى داخلى و خارجى ادامه دارد. قاضى ناصر ســراج در جمع 
خبرنگاران با بيان اينكه به اندازه كافى خودرو داخل كشــور توليد مى شــود و حتى 
توليد چند برابر نياز موجود اســت، افزود: پس از بازديد سرزده اينجانب از شركت هاى 
خودروسازى، قرار بر اين شد كه ايران خودرو 200 هزار و سايپا هم تا سقف 100 هزار 
سفارش خودرو را ثبت نام كنند.وى خواستار كوتاه كردن دست دلالان از بازار خودرو 

شد و گفت: اگر دست دلالان را كوتاه كنيم مشكلى در اين زمينه نخواهيم داشت.
 ســراج دربــاره پيشــنهاد نماينــدگان مجلــس بــراى بازپس گيرى ســكه ها از 
خريــداران، گفــت: خبــرى از مطــرح شــدن ايــن بحــث در مجلس نــدارم اما 

خبر

افتتاح فاز دوم بزرگ ترين پالايشگاه ميعانات گازى جهان

 اقتصاد  اين روزها بازارهــاى مختلف وضعيت خوبى از نظر 
خريــد و فروش كالا ندارند وبا توجه به برهم ريختگى قيمت ها 
متقاضيان وفروشندگان دست نگه داشته اند تا ببينند وضعيت 
نظارت بر بازارهاى داخلى ونرخ دلار چه مى شــود. اما به عقيده 
اغلب كارشناســان وفعالان اقتصادى، تمام اين مشكلات كه به 
نوعى گريبانگير اقتصاد بازار شده بيشتر به علت تعلل سازمان ها و 
دستگاه هاى نظارتى به خصوص در حوزه بازار اتفاق افتاده است. 

 دستگاه ها و سازمان هايى در حد يك ناظر 
بررسى ها نشان مى دهد كه حتى نظارت هاى متعدد و بعضا مكرر 
اين دستگاه ها وابلاغ دستورات مقطعى آن ها براى كنترل بازارها، 
از يك طرف مانع هرج و مرج در بازارها نبوده و از ســويى ديگر 
موجب بى تحركى و از دست رفتن جسارت تصميم گيرى در اين 

دستگاه ها و سازمان هاى دولتى نظارتى شده است.
فعالان وكارشناســان حوزه بــازار مى گويند بــروز تخلفات و 
افزايش هاى بى ســابقه قيمت در ســال هاى اخير در بازارهاى 
مختلف بيش از پيش ضعف و اثربخشــى كــم نظام نظارتى و 

دستگاه هاى اجرايى فعال در آن را نشان مى دهد.
به عبارتى ســوالات بســيارى در اذهان مردم وجــود دارد كه 
درحقيقت چه نهادى مسئول اين امر در كشور خواهد بود و چرا 
تاكنون اين 4دستگاه وسازمان نظارتى نتوانسته اند از اهرم هاى 

قانونى خود جهت تعديل قيمت ها در بازار استفاده كنند.
بررسى ها نشان مى دهد اين دستگاه ها در حوزه جلوگيرى از تبانى 
و سوء استفاده در بازارهاى مختلف، مشخص كردن قيمت هاى 
خريد يا فروش كالا يا خدمت و نحوه تعيين آن در بازار به طور 
مستقيم يا غيرمستقيم، محدود كردن يا تحت كنترل درآوردن 
مقدار توليد، خريد يا فروش كالا يا خدمت در بازار براى تعديل 
قيمت، برخورد با احتكار و استنكاف از معامله، جلوگيرى از قيمت 

گذارى تبعيض آميز و تهاجمى، مقابله با اعمال و 
اظهارات گمراه كننده در بازار، محدود كردن قيمت 
فروش مجدد، كســب غير مجاز، سوء استفاده از 
اطلاعات در بازار و از همه مهم تر جلوگيرى از ايجاد 
فضاى روانــى منفى در بازار، با ضعف هاى متعدد 
مواجه بوده اند كه اين موارد نشــان از ناكارآمدى 
نظام نظارتى اقتصاد كشور وهمچنين حركت به 

سمت اصلاح اين مقوله است.

 چرا اين همه دستگاه وسازمان نظارتى؟
در اين زمينه عضو اتاق بازرگانى ايران با انتقاد از 
تعدد دستگاه ها وسازمان هاى نظارتى بازار در كشور 
اظهارداشت: تجربه نشــان داده كه دستگاه هاى 

نظارتى هيــچ زمانى نتوانســته اند با 
شيوه هاى پليسى مشكلات بازار را حل 
كنند و در هيــچ كجاى دنيا اين همه 
دستگاه وسازمان نظارتى وجود ندارد. 
مجيدرضا حريرى با اشاره به اين كه با 
وجود اين همه دستگاه وسازمان ناظر 
بر بازار باز هم شــاهد آشفته بازارهاى مختلف هستيم، تصريح 
كرد: كشور نياز به يك سيستم واحد نظارتى واقتصادى پيشرفته، 
شــفاف و آزاد دارد كه اين سيستم نيز بايد به گونه اى طراحى 
شود تا عرضه و تقاضا و رقابت در آن و ورودى وخروجى آن ها با 
دقت بررسى شود. حريرى افزود: البته داشتن چنين سيستمى 
در گرو داشــتن اقتصاد شفاف است تا هيچكس نتواند در حوزه 
اقتصاد تخلف كند. به عبارتى حتى دسترسى به حساب فعالان 
اقتصادى ومردم نيز در اين سيستم تعريف 
شــده تــا ورودى و خروجى هــا در حوزه 
اقتصادى و ماليات ها و حقوق حقوقات دولت 
نيز مشخص شود كه از اين طريق مى توان 
به فعاليت هاى اقتصادى و غيراقتصادى افراد 

مانند دلالى و واسطه گرى پى برد.
ايــن عضو اتاق ايران با اشــاره به اين نكته 
كه مــا در حــوزه نظارت و دســتگاه هاى 
نظارتــى ضعف هاى متعــدد داريم كه اين 
مسئله به دليل عدم شــفافيت در اقتصاد 
است، خاطرنشان كرد: اگر اقتصادمان آزاد، 
شفاف و رقابتى باشد نيازى به دستگاه هاى 

عريض وطويل نظارتى نداريم در حالى كه اكنون ما سازمان ها و 
دستگاه هاى نظارتى متعددى در حوزه اقتصاد بازار داريم كه اين 

مسئله نيز نتيجه ناكارآمدى سيستم اقتصادى است.
حريرى اظهارداشت: ممكن است براى رصد فعاليت هاى اقتصادى، 
پليس اقتصادى بگذاريم واين مسئله به ايجاد رابطه فسادمالى بين 
مردم و پليس اقتصادى نيز منجر شود و براى جلوگيرى از اين 
رابطه بايد دستگاه ديگرى به عنوان ناظر تعيين شود كه به همين 
علت دستگاه هاى نظارتى متعدد شكل مى گيرد. وى افزود: وقتى 
اقتصاد شفاف نباشد، پشت ديوارها نيز معاملات اقتصادى پنهان 
و بازارى شكل مى گيرد وبراى هر كدام از اين ديوارها بايد پليس 
اقتصــادى بگذاريم تا خلافى صورت نگيرد كه در اصل بايد اين 
ديوارهاى كدر وغيرشفاف را از اقتصاد كشور برداشت نه اين كه 

دستگاه هاى نظارتى را گسترش دهيم. 
حريــرى ادامه داد: بــه عنوان مثال در چند روز اخير اســامى 
شركت هاى واردكننده موبايل با ارز دولتى اعلام شد وبه عنوان 
مثال مشخص شده يك شركت تازه تأسيس 18ميليون يورو پول 

گرفته كه اين تخلفات بايد شفاف اعلام شود.
وى با اشــاره به اين كه اين دستگاه هاى متعدد نظارتى موازى 
يا بايد ادغام شــوند و يا تشــكل ها، انجمن ها و ان جى اوهاى 
غيروابسته به دولت و مردم نهاد كنترل بازار را به دست بگيرند كه 

اين در كنترل بهتر بازارها مؤثر است. 

 اعمال نظارت فقط در گلوگاه هاى فساد اقتصادى 
در اين زمينه معاون اقتصــادى و برنامه ريزى اتاق اصناف ايران 
با بيان اين كه اعتماد مردم نســبت به سياســت هاى اقتصادى 

دولت متزلزل شده است، تصريح كرد: 
در شــرايطى كه قيمت كالاها به علت 
افزايش نــرخ ارز گران شــده به جاى 
استفاده از دستگاه هاى نظارتى متعدد 
و بگير و ببندها بايد اقتصاد كشور را به 
سمت شفاف سازى سوق دهيم و راهكار 
اصلى اين است، كســانى كه ارز ارزان را دريافت كرده وموجب 
اخلال در بازارهاى مختلف شده اند به مردم معرفى شوند و اسم 
آن ها اعلام شــود. هوشيار فقيهى با بيان اين كه در اين مسئله 
مشــخص است كه دستگاه هاى نظارتى كارايى ندارند و نظارت 
بر اقتصاد كشور بايد به دست تشكل ها، بخش خصوصى و مردم 
گذاشته شود خاطرنشان كرد: همه بخش هاى اقتصادى بايد در 
قالب يك سيستم شــفاف شوند و دولت خود را از اقتصاد كنار 
بكشد واز سويى كسانى كه از اين فضاى آشوب و بازار گل آلود 

قصد ماهيگيرى دارند، كنار بكشند. 
وى ادامــه داد: هم اكنون 3 اتاق بازرگانــى، اصناف و تعاون از 
ارزهاى دولتى تخصيص يافته به افراد خبرندارند كه آيا پس از 
نوسانات و تاثيرگذارى اين ارزها در اقتصاد، نظارت كارايى دارد؟

فقيهى تصريح كرد: پس از اين مســئله مى گويند چرا اصناف 
وبازاريان گران مى فروشــند در حالى كه بايد ريشــه اصلى اين 
گرانى ها و بى ثباتى ها در بازارهاى مختلف را شناسايى وبه مردم 
معرفى كرد كه چرا دلار 4200 تومانى مى گيرند و كالاهاى خود 
را با دلار 7هزار تومانى مى فروشند كه نظارت دستگاه ها بايد در 

اين گلوگاه هاى فساد اعمال شود. 
وى اظهارداشت: ابتدا بايد اين شفاف سازى توسط دولت صورت 
بگيرد وســپس به سمت نظارت برويم، در غير اينصورت ايجاد 
تكاليف جديد براى ســازمان ها و دستگاه هايى مانند سازمان 

حمايت، تعزيرات، تنظيم بازار و... فايده اى ندارد. 
اين كارشــناس حوزه بــازار، ابزارهاى كنترلى اين دســتگاه ها 
كه حدود 6 دهه در اقتصاد ايران فعال هســتند را كهنه وناكارا 
توصيــف كرد وگفت: بايد به ســمتى برويم كــه نظارت ها به 
تشكل هاى مردمى و مردم سپرده شوند تا شاهد اين اتفاق هاى 
ناگوار در اقتصاد نباشــيم وبه عبارتى با بگير وببند دستگاه هاى 
نظارتى وصرف بودجه وهزينه براى آن ها اعتقادى نداريم چرا كه 
خود آن ها در اين مسايل اقتصادى غير شفاف و وضعيت بازارها 

دچار سرگيجه مى شوند.  
وى با اشــاره به اين كه دولت هايى كه به دنبال اقتدارگرايى در 
نظام بازار واقتصاد باشند اين مشكلات را خواهند داشت، تصريح 
كرد: البته در اين زمينه با اعمال فشار تصديگرى بر اقتصاد نيز 
ابزارهاى حاكميتى ونظارتى كاركردهاى مطلوب خود را از دست 

مى دهند.  

كارشناسان اقتصادى و فعالان بازار معتقدند دستگاه هاى ناظر در اقتصاد بى خاصيت عمل مى كنند

گلوگاه هاى فساد رها شده اند 

تجريه نشان داده 
كه دستگاه هاى 

نظارتى هيچ زمانى 
نتوانسته اند با 

شيوه هاى پليسى 
مشكلات بازار را 

حل كنند و در هيچ 
كجاى دنيا اين همه 

دستگاه وسازمان 
نظارتى وجود ندارد

بــــــــرش
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روزنامـه صبـح ايـراناقتصاد

اختصاص 1000 ميليارد تومان براى اجراى طرح هاى اضطرارى آبرسانى   مهر: وزير نيرو از اختصاص 1000 ميليارد تومان منابع، براى اجراى طرح هاى اضطرارى آبرسانى در بيش از 200 شهر خبر 
داد.رضا اردكانيان در سخنرانى پيش از خطبه هاى نماز جمعه تهران، با بيان اينكه امسال بارش هاى به نسبت مناسبى در بهار رخ داد، اظهارداشت:آنچه مهم است دور شدن از بدمصرفى است؛ ما در شهرهاى بزرگ 

كه منابع آب كافى داريم، بايد دقت كنيم آبى كه باكيفيت بسيار خوب براى شرب مردم اختصاص دارد، به ساير مصارف اختصاص ندهيم و در مصرف آن در بخش بهداشت وسواس داشته باشيم.

سياست هاى نادرست ارزى 
يعنى افزايش گره مشكلات اقتصادى 

اقتصاد: سيد كاظم دوست حسينى كارشناس اقتصادى و عضو سابق اتاق تهران: 
عمده مشكلات نظام پولى كشور را شــايد بتوان عدم برنامه ريزى بلندمدت در 
تثبيت نسبى قدرت خريد پول ملى، عدم محاسبه و توجه به ميزان دارايى هاى 
دولتى كه پشــتوانه حجم ريال كشور اســت و اتخاذ سياستهاى پولى يكباره و 

نادرست در مقابل شوك هاى اقتصادى در مقاطع مختلف زمانى دانست. 
در برنامه ريزى براى حفظ نسبى قدرت خريد پول بايد اين واقعيت اقتصادى مبنا 
قرار گيرد كه پول رايج منتشره توسط بانك مركزى به منزله تعهد نامه اى است 
كه در صورت مطالبه آن، دولت بايد با تحويل ارز، طلا و ساير دارايى هاى ارزشمند 

بتواند پاسخگوى مطالبات دارنده آن پول ها باشد.
به عبارت ديگر شــرايط تعادل پولى در كشور زمانى اســت كه دولت بتواند با 

جمع آورى آخرين ريال نزد مردم آخرين ذخائرغير پولى خود را تحويل دهد. 
با اســتفاده از اين مبنا و ملاك مى توان به نرخ و قدرت واقعى ريال دست يافت. 
اما متأسفانه انتشار بدون پشتوانه پول در اكثر كشورهاى جهان من جمله ايران 
متداول شده است. اين وضعيت در ايران به جز تورم تدريجى باعث شده تا اقتصاد 
كشور نسبت به هر شــوك سياسى يا اجتماعى واكنش نامطلوبى داشته باشد. 
وضعيت بدتر زمانى پيش مى آيد كه نرخ ارز براى مدت زمان نسبتا زيادى باوجود 
افزايــش مداوم حجم پول و تورم قابل توجه داخلى ثابت مانده باشــد و تهاجم 

نقدينگى در اين شرائط با شوك هاى سياسى و اجتماعى آثار مخرب ترى دارد. 
بحران اقتصادى اخير كشــور عمدتا ناشــى از تهديدهاى سياســى خارجى و 
نااطمينانى و نااميدى عمومى نسبت به توان دولت در حل معضلات كشور اتفاق 
افتاد و منجر به هجوم ســرمايه ها به سمت بازار سكه و ارز و جهش حداقل 60 

درصدى در قيمت آن ها در مدت 6 ماه يا كمتر گرديد.
متأســفانه سياســت هاى اقتصادى دولت و بانك مركزى در مقابل اين بحران 
ضعيف بود. ابتدا بانك مركزى با فرض اينكه با حراج سكه و ارزهاى ارزان بصورت 
مداخله اى مى توان از تب قيمت ها كاست اقدام به توزيع اين رانت بصورت مقطعى 
نمود اما متعاقبا با شكست اين طرح، به افزايش نرخ ارز مبادله اى به 4200 تومان، 
غير قانونى خواندن بازار آزاد ارز، ســهميه بنــدى ارز و اجبار صادر كنندگان به 
فروش ارز حاصل از صادرات به نرخ دولتى اقدام كرد. وضعيت اســفبار تر اين بود 
كــه دولت اعلام كرد نرخ ارز ديگرى به جز 4200 تومان را قبول ندارد. پيش از 
اين دولت با ترزيق ارز مداخله اى به بازار جلوى تفاوت زياد ارز مبادله اى و آزاد را 
مى گرفت. اينكار موجب مى شد دارندگان ارز نيز راضى به فروش ارزشان در بازار 
به قيمتى مثلا 10 درصد بالاتر از قيمت ارز مبادله اى باشند. اما با قاچاق خواندن 
ارز آزاد (در بازار سياه) و عدم توزيع ارز در اين بازار توسط دولت، هيچ كس اقدام 
به فروش نمى كرد و همه دارندگان ارز منتظر گران تر شدن ارز شدند كه به رشد 
بدون توقف و ســريع قيمت ارز انجاميد. نتيجه اين سياست ارزى نادرست، تراز 
بازرگانى منفى بيشتر براى كشور و فساد ادارى بيشتر در نهادهاى تخصيص ارز و 

پيمان سپارى ارزى خواهد بود. 
از سويى تصميم اشتباه ديگر در راستاى كنترل بازار سكه، اقدام به پيش فروش 
ســكه (معادل 50 تن طلاى ذخيره بانك مركزى) با سررسيدهاى يكماهه سه 
ماهه و 6 ماهه بدون تعريف مكانيسم «اختيار فروش» بود. يعنى كسانى كه سكه 
يك ماهه با نرخ پايين ثبت نام كرده بودند، 25 درصد ظرف يكماه ســود كردند 
كه متأسفانه قيمت بازار سكه هم پس از توزيع اين سكه هاى ارزان كاهش نيافت . 
همچنين پيش فروش سكه به دليل محدود بودن تعداد آن، عليرغم تقاضاى زياد 
پس از مدتى متوقف و در اين اوضاع اقتصادى باعث شد كه فرضيه ناتوانى بانك 
مركزى در جلوگيرى از تضعيف «ريال» قوت بگيرد. اين رانت كه توســط بانك 
مركزى ايجاد شــد هم موجب حيف و ميل بخشى از بيت المال گرديد و هم به 
توســعه فضاى اقتصادى كاذب و رانتى كمك كرد. متاسفانه در چنين شرايطى 
سرمايه داران ومردم بجاى اينكه به دنبال سرمايه گذارى در توليد و ايجاد اشتغال 

باشند به رانت و بازده سريع فكر مى كنند.
به نظر مى رسد اين اقدامات غير كارشناسى دولت و بانك مركزى با انگيزه حفظ 
نرخ تورم يك رقمى مورد ادعاى نهادهاى آمارى كشــور صورت گرفته باشد اما 
بايد توجه داشت كه نرخ تورم واقعى مدتهاست كه از مرز تك رقمى عبور كرده 
و حراج منابع ارزى و طلاى كشور هيچ كمكى به كاهش نرخ تورم نمى كند. لذا 
ضرورى است كه دولت در اسرع وقت نسبت به توقف تخصيص ارز دولتى حداقل 
براى گروههاى كالايى 3 به بعد اقدام كند و امكان استفاده از ارز آزاد را هم براى 
وارد كنندگان و صادركنندگان بپذيرد. بنابراين با حذف سوبسيد ها و واقعى شدن 

قيمت كالاها بطور طبيعى خود دولت هم منتفع خواهد شد.

در پى انتظار 10 ماهه فرهنگيان بازنشسته مطرح شد
اينبار پول هست؛ مدل پرداخت مشخص نيست

فــارس: فرهنگيانى كــه بعد از 
آموزش  وزارت  فعاليت در  سال ها 
و پرورش در ســال گذشته، حكم 
بازنشســتگى خــود را دريافــت 
كردنــد، هنــوز به پــاداش پايان 
ايــن  خدمت شــان نرســيدند و 
موضوع موجب گلايه شــديد اين 

بازنشستگان شده است.
البته موضوع دير پرداخت شدن يا در قسط هاى متعدد پرداخت شدن پاداش 
پايان خدمت فرهنگيان، موضوع جديدى نيست اما آنچه فرهنگيان بازنشسته 

را گلايه مند كرده است، بدقولى مسئولان آموزش و پرورش است.
اواخر ســال گذشته، برخى رسانه ها از قول مســئولان آموزش و پرورش، از 
پرداخت پاداش پايان خدمت فرهنگيان تا هفته معلم خبر داده بودند اما در 

هفته معلم خبرى از پاداش پايان خدمت فرهنگيان نشد.
على الهيار تركمن معاون توسعه مديريت و پشتيبانى وزير آموزش و پرورش 
در هفتــه معلم در گفت وگو با خبرنــگار آموزش و پرورش خبرگزارى فارس 
گفت: «از محل يك درصد شــركت هاى دولتى، بانك ها و مؤسسات انتفاعى 
وابسته به دولت، اعتبار پاداش پايان خدمت فرهنگيان بازنشسته پيش بينى 
شده است اما بايد اين اعتبار كه درآمد هزينه اى است از يك درصد شركت ها 
گرفته شود و به آموزش و پرورش داده شود تا ما بتوانيم پاداش پايان خدمت 

فرهنگيان را پرداخت كنيم».
 وى اضافه كرد: «بنده قبلا يك مصاحبه كرده بودم و چون مصاحبه را كامل 
پخش نكردند شائبه ايجاد شــد كه گفته ام قطعاً تا هفته معلم پاداش پايان 
خدمت فرهنگيان بازنشسته پرداخت مى شود در حالى كه من قبل از عيد هم 

گفتم اين اعتبار منوط به پرداخت يك درصد شركت هاست».
الهيار تركمن تصريح كرد: «ســعى ما بر اين اســت كه پاداش پايان خدمت 
فرهنگيان به طور كامل پرداخت شود و ما نمى خواهيم كه اين اعتبار را تكه 

تكه پرداخت كنيم».
تلاش هاى آموزش و پرورش براى پرداخت پاداش فرهنگيان بازنشســته در 
ارديبهشــت ماه به نتيجه نرسيد فرهنگيان بازنشسته كه نيز بسيار عصبانى 
شــده بودند به تجمع در مقابل وزارت آمــوزش و پرورش پرداختند؛ تجمع 

سكوتى كه در ماه مبارك رمضان صورت گرفته بود.
ســيد محمد بطحايى وزير آموزش و پرورش در خصوص پرداخت قسط اول 
پاداش پايان خدمت فرهنگيان بازنشسته كه وعده پرداخت آن تا حداكثر 10 
روز آينده را كه هفته گذشــته اعلام كرده بود، اظهار كرد: «در اين خصوص 
يك جلسه اى را در مجلس با آقاى نوبخت داشتيم كه ببينيم چگونه مى توانيم 

روند كار را تسريع كنيم».
وى ادامه داد: «همانطور كه پيش از اين گفته شــد و آقاى نوبخت هم تأكيد 
كرد، دولت مصمم اســت پاداش پايان خدمت بازنشستگان را تا شهريور ماه 

تسويه كند».
بطحايى در پاســخ به اين پرســش كه «قرار بود قسط اول به زودى پرداخت 
شــود؟»، گفت: «دربــاره نحوه و مكانيســم پرداخت، برخــى از فرهنگيان 
بازنشسته مى گويند به صورت اقساط پرداخت شود اما برخى نيز معتقدند كه 

پول شان در حالت اقساط، حيف مى شود».
وى افــزود: «هنوز روى مدل پرداخت پاداش پايان خدمت بازنشســتگان به 
تفاهم نرســيديم اما تخصيص آن به خزانه رفته است و اولين قسط كه هزار 
ميليارد تومان است را آماده كرديم و وقتى مدل نهايى را سازمان برنامه به ما 

بدهد، پرداخت را آغاز مى كنيم».

يادداشت

خبر

 اقتصاد  بانك مركزى هر ماه آمارهايى را در 
اعلام  كشور  در  برگشتى  چك هاى  خصوص 
مى كند. به عنوان مثال اخيرا اين دستگاه ناظر 
بر سياست هاى پولى ومالى كشور اعلام كرده كه 
ميزان چك هاى برگشتى در ارديبهشت ماه 1/4 
ميليون فقره بوده كه ارزش اين چك ها 139 هزار 
ميليارد ريال و از نظر تعداد ومبلغ نسبت به ماه 
قبل يعنى فروردين 49/6 و 55/1 درصد رشد 
افزايش داشته است. از سويى بر اساس گزارش 
بانك مركزى در ارديبهشت ماه سال جارى 9/9 
ميليون فقره چك به ارزش 794 هزار ميليارد 
ريال مبادله شده كه نسبت به ماه قبل از آن از 
افزايش  نظر تعداد و مبلغ 47/7 و70/3 درصد 

نشان مى دهد. 
اين اعداد وارقام در حالى از ســوى دستگاه هاى 
متولى امــر اعلام مى شــود كــه صاحبنظران 
اقتصــادى معتقدند اعــلام چنيــن ارقامى در 
اقتصاد به خصوص افزايش حجم مبادلات چك 
و از سويى افزايش چك هاى برگشتى نشانه پويا 
نبودن اقتصاد و «اقتصاد اقساطى» است چرا كه 
فروش نقدى به علت نبود حجم نقدينگى كافى 
در دســت مردم به علت ركود بازارها جاى خود 
را به فروش و مبادلات قســطى و چكى داده كه 
با قفل شــدن يك بخش در اقتصاد كشور ساير 
بخش ها نيز بــه صورت زنجيروار با مشــكلات 
در تأمين نقدينگى مواجه مى شــوند. به همين 
دليل بود كه بانك مركزى ومجلس در راســتاى 
اصلاح قانون چك مواردى از جمله اعتبارسنجى 
مشتريان، دارايى، ميزان استفاده از چك، استفاده 
از چك هاى ســامانه صياد و همچنين بررسى و 
تمايز چك هاى برگشتى فرد بين تجار، كارگران 
و... را مشخص كردند تا افراد بر اساس اعتبارشان 
بتوانند به مبادلات با اين اوراق مهم و كليدى در 

اقتصاد كشور اقدام كنند. 

 آيا سامانه صياد راهگشاست؟
اين موضوع در حالى اجرا شد كه البته با مصوبه 
سال گذشته كميســيون قضايى مجلس، صدور 
چك در وجه حامل ممنوع شــد چرا كه هدف 
كميســيون قضايى از اين مســئله رصد تمامى 
چك هاى صادره از افــراد و محدود كردن آن از 
مبادله چند ســويه (انتقال به غير) چك به يك 
مبادله دو ســويه و كاملاً مشــخص بــود. البته 
براساس بررسى ها، نكته حائز اهميت در راستاى 
اصلاح قانون چك، صدور چك هاى صيادى علاوه 
بر يكسان ســازى شــكل ظاهرى و ابعاد دسته 
چك ها، افزايش اطمينان بخشــى به مشــتريان 
بانكى و تــلاش براى كاهــش حجم چك هاى 

برگشتى است. 
در اين زمينه و با عملياتى شــدن رسمى سامانه 
صياد از اين پس صاحبان دسته چك مى توانند 
با مراجعه حضورى و غيرحضورى دسته چك هاى 
خــود را تعويض كرده و آن را به «صياد» تبديل 

كنند.
به اعتقاد مســئولان بانك مركــزى قابليت هاى 
اين سامانه جديد باعث كاهش مخاطره پذيرش 

چك توسط ذينفعان شده و با افزايش مسئوليت 
صادركننــدگان چك، اصلاح رفتارى را ســبب 
خواهد شــد. اين در حالى است كه كارشناسان 
اقتصادى معتقدند فارغ از مسايل امنيتى در چاپ 
دســته چك ها، مهم ترين اصل در صدور چك از 
ســوى افراد، تجار وبازرگانان و كســبه، تضمين 
پشــتوانه مالى چك در زمان سررسيد از سوى 
بانك هاى عامل اســت به طــورى كه هنوز اين 
تضميــن در اقتصاد ايران وجود ندارد وبانك هاى 
دولتــى وخصوصــى از اين مســئله (برخلاف 
كشورهاى پيشــرفته كه سيســتم هالى نوين 

بانكدارى را رعايت مى كنند) طفره مى روند. 
طبق آخرين آمارهاى رســمى كشــور، در حال 
حاضر 42درصد حجم منابع مالى كشور و بصورت 
ميانگيــن همواره حجم آن بيش از 2 برابر توليد 
ناخالص داخلى، از طريق چك جابجا مى شود؛ كه 
نشــان دهنده اهميت بالاى چك به عنوان سهل 
الوصول ترين و ارزان ترين ابزار معامله مدت دار در 
نظام پولى و مالى كشور است. با اين حال چك در 
كشور ما دچار مشكلاتى است كه اعتبار استفاده 
از آن مورد خدشه واقع شده كه اين امر ضربه اى 
مهلك به نظام مبــادلات فعاليت هاى اقتصادى 

است. 
اين مســايل در حالى اســت كــه چك دومين 
رتبه ورودى پرونــده به قوه قصاييه را در اختيار 
دارد و حجــم قابل توجهى از پرونده هاى ورودى 
قوه قضاييه مربوط به چك برگشــتى اســت كه 
اين مسئله به عنوان تهديدى براى اقتصاد كشور 
مطرح است كه به گفته فعالان بازار وكارشناسان 
اقتصادى بايد در اصــلاح قانون چك مواردى از 
جمله وجه تضمين، اعتبار افراد، موارد حقوقى و 
كيفرى و... به دقت مشخص شود تا اقتصاد كشور 
نيز از اين ســرگردانى حجم گسترده چك هاى 

برگشتى وعدم تعهد به آن خلاص شود. 
بر اساس آمارهاى موجود، چك برگشتى پنجمين 

مانع جدى فضاى كســب و كار 
از نظر بنگاه هــاى اقتصادى در 
شرايط ركود و كمبود نقدينگى 
در ســال هاى اخيــر اســت به 
طورى كه بنگاه هــاى اقتصادى 
به ســمت معاملات مدت دار از 
طريق ابزارهــاى خريد مدت دار 
حركت  چــك  بــه خصــوص 
كرده انــد. همچنين متأســفانه 
عدم ســاماندهى و تقويت اعتبار 
و اطمينــان به چك بــه عنوان 
مدت دار  خريــد  ابزار  مهمترين 
منجر به ايجاد مشكلات روزافزون 
براى فعالان اقتصادى و وخيم تر 
شدن اوضاع كسب و كارها شده 

اســت و اين امر به كاهش اشتغال و رونق توليد 
منجر شده است. بر اساس اين گزارش، طبق آمار 
بانك مركزى در ســال 95 حدود 16 ميليون و 
850 هزار فقره چك برگشت خورده و بر اساس 
گــزارش مركز پژوهش هاى مجلس نيز وضعيت 
چك هاى برگشتى در ســال هاى اخير وخيم تر 

شده است. 

  اطاله دادرسى در پرونده هاى چك 
فعالان اقتصادى معتقدند يكى از مشــكلاتى كه 
هم اكنون اقتصاد كشور را معطل نگه داشته زمان 
بربودن بازگشت سرمايه ها به بخش هاى مختلف 
اقتصادى از طريق صدور چك هاى بى محل وفاقد 
موجودى واطاله دادرسى ها در اين خصوص است 
به طورى كه تنها بر اســاس آمارهاى موجود از 
حدود 9 ميليون و 884 هزار فقره چك برگشتى 
ســال94 (آمار اعلامى بانك مركزى) تنها حدود 
382 هــزار پرونده چك برگشــتى در دادگاه ها 
تشكيل شده اســت. (250 هزار پرونده حقوقى 
و 132 هزار پرونده كيفرى، به گفته معاون آمار 

قــوه قضائيه). بــه گفته فعالان 
اقتصادى و بازار ريشه اصلى اين 
وضعيــت و قواعد و فرآيندهاى 
فرسايشى دعاوى چك است و 
در حال حاضر مســير پيگيرى 
حقوقى بيشترين ســهم را در 
بين روش هاى رسيدگى قضايى 
مطالبــه وجــه چــك دارد به 
گونه اى كه زمان رســيدگى در 
دعاوى حقوقى چك در بيشتر 
مــوارد به خصــوص چك هاى 
تجارى قريب به يك تا دو سال 

اتلاف زمان را نشان مى دهد. 
حتى جريانات اقتصادى مختلف 
بازاريان،  اصنــاف،  مانند تجار، 
بازرگانــان و... معتقدند كه عدم ســاماندهى و 
رهگيرى جريان چك در مســير صادركننده تا 
بانك و وصول آن، منجر به تبديل چك به عنوان 
ابزار طلايى فرارمالياتى و پولشويى در كشور شده 

است. 
اين عده مى گويند كه خلأهاى حقوقى ظهرنويسى 
چك و شيوع چك حامل باعث شده است كه به 
راحتى امكان انجام معاملات كثيف و مخفى نگه 
داشــتن آن ها از چشم نظام مالى و دستگاه هاى 

نظارتى مهيا شود. 
 كارشناســان معتقدند حقوقى نيز معتقدند كه 
هزينه دادرســى بالا طى فرآيند رسيدگى چك 
در دعاوى حقوقى (هزينه دادرسى تقريباً به 10 
تا 12 درصد مبلغ چك مى رســد)، اعسار وعدم 
توان پرداخت پس از دادرســى طولانى يك ودو 
ساله، عدم تقارن اطلاعات گيرنده و صادر كننده 
چك و عدم اعتبار سنجى از ديگر مشكلات حوزه 
چك است كه بايد ديد در صدور چك هاى صياد 
و اصــلاح جديد قانون چك اين موارد تا چه حد 

مى تواند در اقتصاد ايران گره گشايى كند.

 كاهش اعتبار چك در بازارها 
به عبارتى كاهش اعتبار چك نزد فعالان اقتصادي 
و وجــود چندين ميليون برگه چك برگشــتي 
معلول خلأها و نواقصي اســت كه درقانون فعلي 
و سيستم بانكي وجود دارد كه مهمترين خلأهاي 
قانون فعلي و نظام بانكي درخصوص چك عبارتند 
از:خلأ چك الكترونيك در نظام بانكي كشور، ارائه 
دســته چك به اشخاص فاقد اعتبار و صلاحيت، 
نبود ابزارهاي جايگزين چك، نبود ضمانت اجرايي 
مؤثر بانكي براي صادركنندگان چك بلامحل، نبود 
ســامانه جامع بانكي، عدم افتتاح حساب جاري 
بدون دســته چك. اقتصاددانــان وصاحبنظران 
اقتصــادى مى گويند، حل اين مــوارد مى تواند 
راهگشاى پذيرش چك در بازارهاى مختلف باشد 
چرا كه اوراق تثبيت شده اى مانند چك در ايران 
نقش موثرى در رونق اقتصادى دارد، به شــرطى 
كه تمام قوانين آن رعايت شود. به عبارتى توسعه 
ابزار پرداخت و تعيين ضمانت اجرايى مناســب 
بــراي چك موجــب كاهش تمايل افــراد فاقد 
صلاحيت به دريافت دســته چك شده و به تبع 
آن نكول چك نيز بــا كاهش همراه خواهد بود. 
به گفته كارشناسان حقوقى صدور اجرائيه عليه 
صادركننده چك برگشتى از مسير حقوقى بدون 
رســيدگى قضايى، مى تواند از مهم ترين اقدامات 
جهت بازگشت سريع سرمايه افراد خسارت ديده 
ناشــى از صدور چك بلامحل باشد كه بايد اين 

مسئله در اصلاح قانون چك ديده شود.  
البته اصلاحاتــى در قانون چك وجود دارد مانند 
اين كه پس از گذشــت دو ســال از لازم الاجرا 
شــدن اين قانون، تســويه چك صرفاً در سامانه 
تسويه چك (چكاوك) طبق مبلغ و تاريخ مندرج 
در ســامانه و در وجه مالك نهايى چك براساس 
اســتعلام از سامانه صياد انجام خواهد شد كه به 
گفته كارشناســان اين مسايل نيز هيچ ضمانت 
اجرايى ندارد وتاكنون در سيستم بانكى واقتصاد 
كشور مشهود نبوده است. اين عده معتقدند بايد 
پرونده منافذ سو اســتفاده از چك در اين قانون 
و اصلاحات بعدى بســته شود تا اعتبار اين برگه 
كه حكم نقدشوندگى را در سيستم پولى و مالى 
كشــوردارد به جامعه بازگشته و منجر به حفظ 
وافزايش گردش مالى در اقتصاد ايران شــود. اين 
موارد در حالى مطرح مى شود كه بر اساس گزارش 
كميسيون اصل 90 مجلس هم اكنون 136 هزار 
ميليــارد تومان معوقات بانكى در كشــور داريم 
كه بر اســاس بررسى ها بخشى از اين رقم نيز به 
دليل نقص هاى موجود در قانون چك وعدم اخذ 
تعهدات لازم در اين خصوص بوجود آمده اســت. 
البته ناگفته نماند كه در پايان سال 96 هم حدود 
224 ميليارد تومان سفته برات برگشت خورده كه 
كارشناسان معتقدند به رغم مشكلات اقتصادى 
كشور بايد فكرى اساسى براى وجه تضمين اوارقى 
مانند چك، ســفته و برات شود. سفته و برات دو 
ســند تجارى براى پرداخت مبلغى در وجه افراد 
است و هرچند اين اسناد در مقايسه با چك كاربرد 
كمترى دارند، اما به هر حال در شبكه بانكى مورد 

استفاده كاربران و مشتريان قرار مى گيرند.

اصلاح كامل قانون چك نيازمند همكارى تمام دستگاه هاست 

دپوى چك هاى برگشتى، كابوس اقتصاد كشور

حاضر 42درصد 
حجم منابع مالى 
كشور و بصورت 
ميانگين همواره 

حجم آن بيش 
از 2 برابر توليد 

ناخالص داخلى، از 
طريق چك جابجا 

مى شود

بــــــــرش

فرهنگيانى كــه بعد از 
آموزش  وزارت  فعاليت در  سال ها 
و پرورش در ســال گذشته، حكم 
بازنشســتگى خــود را دريافــت 
كردنــد، هنــوز به پــاداش پايان 
ايــن  خدمت شــان نرســيدند و 
موضوع موجب گلايه شــديد اين 

j a m e e @ q u d s o n l i n e . i r

همكارى تعجب برانگيز برخى كارمندان بانكى با كلاهبرداران سايت هاى شرط بندى و سكوت نهاد هاى مسئول

در سايت هاى شرط بندى چه مى گذرد؟
گزارش

فردا: موضوع شرط بندى مثل جناغ بستن، پاسور و چيزهايى 
از اين دســت، از گذشته هاى دور بوده امّا با گذشت زمان و 
ورود به دنياى مدرنيته شكل قماربازى ها هم تغييراتى پيدا 
كرده است. ديگر قرار نيست ما سر از قمارخانه ها در بياوريم. 
اين روزها حتى با نشستن پشت يك رايانه و يا با تلفن همراه 
هم مى شود يك زندگى را به باد داد. سايت هاى شرط بندى، 
كازينو، پوكر و ده ها ســايت سرگرمى ديگر اين رسالت را بر 

عهده مى گيرند!
با شــروع جام جهانى علاوه بر كُــرى خوانى هاى طرفداران 
تيم هاى فوتبال، تب و تاب بازار شرط بندى هم بالا مى گيرد. 
يك كارشناس امنيت اطلاعات مى گويد: «در سال هاى اخير 
مصوبه اى در كارگروه تعيين مصاديق مجرمانه مبنى بر جرم 
بودن و فيلتر شدن اين وب سايت ها تصويب شد تا خدمات 

رسمى به اين سايت ها داده نشود.»
بعضى از اين سايت ها دارى اى نماد يا نماد تجارت الكترونيك 
هســتند. نمادى كه مردم بر حسب آن مى توانند به سايتى 
اعتماد كنند. مگر مى شود چنين سايتى كه كاملا مبنايش 
بر شرط بندى است در جمهورى اسلامى مجوز داشته باشد؟
اين كارشــناس امنيت اطلاعات مى گويد: «ممكن اســت 
ســايتى را قانونى ثبت كنند و بعــد از مدتى تغيير كاربرى 
دهند. به نظر مى رسد نبودِ نظارت درست مركز توسعه تجارت 

الكترونيكى مسبب اين امر است.»
جلوتركه مى رويم متوجه درگاه هاى بانكى هم مى شويم كه 
با اســتفاده از آن شركت كنندگان در اين سايت هاى شرط 
بندى مى توانند مبالغ مورد نياز براى شركت در شرط بندى 
را پرداخت نمايند. در مورد اين درگاه ها ســه مسئله وجود 

دارد:
 اول اين كه ممكن اســت اين درگاه ها مستقيم نباشند و با 
درگاه هاى واسط خدمات پرداخت دهند. دوم؛ جعلى بودن 
صفحات درگاه هاى بانكى(فيشــينگ) است كه يك كپى از 
اطلاعات كارت و حساب بازى كننده گرفته مى شود تا علاوه 
بر ميزان پول واريزى، تمام پول صاحب حســاب را به جيب 
بزنند. مورد سوم، ثبت سايتى با عناوين ديگرى مثل فروشگاه 
اينترنتى لوازم ورزشى است كه با استفاده از اى نماد، صاحب 
درگاه رســمى از بانك ها مى شوند و سپس ماهيت سايت را 

تغيير مى دهند.
كلاهبردارى و تقلب در اين سايت ها به وفور يافت مى شود. 
مثلا كاربر پس از بازى و بر فرض برنده شدن اعتبار اضافه را 
دريافت مى كند اما زمانى كه درخواست پرداخت پول مى زند 

از اعتبار حساب كم مى شود اما پولى پرداخت نمى شود.

 چرا پول ها بلوكه نمى شوند؟
صدها ميليــون در هفته به صاحبان اين حســاب ها واريز 
مى شــود اين در حالى  است كه فقط هشت درصد از آن به 
شركت كننده ها داده مى شود.اين كارشناس امنيت اطلاعات 
مى گويد در دو صورت چنين امكانى وجود دارد. يا شــاكى 
خصوصى اى وجود داشــته باشد و يا به عنوان جرم مشهود 
وارد شــود. در حالت دوم پليس فتا طبق گزارشات مردمى 
و تشخيص كارشناســان بايد از قاضى دستور بگيرد، موارد 
مــورد نياز براى تشــكيل پرونده فراهم و بــه مقام قضايى 
ارجاع داده شــود تا مشخص شود اين درگاه به چه حسابى 
متصل اســت، كه البته اين دستورات قضايى بسيار زمان بر 
اســت. البته با وجود تمام ســخت گيرى هاى احراز هويت، 
بعضى از حســاب هاى بانكى با اسناد جعلى، يا همدستى و 
بده بســتان هاى بعضى از كارمندان شعبات بانك ها افتتاح 

مى شــوند. تخليه مدام و جابه جايى پول هــا، باعث پديده  
پولشويى مى شود و پى گيرى گردش مالى را سخت مى كند.

همكارى تعجب برانگيز برخى كارمندان بانكى با كلاهبرداران 
سايت هاى شــرط بندى و ســكوت نهاد هاى مسئول/ چرا 
بانك هاى رسمى كشــور به سايت هاى قمار درگاه پرداخت 
مى دهند؟ / دليل عدم بلوكه شــدن پول هاى به دست آمده 

از قمار چيست؟

 امّا چرا قمار؟
دكتر امان االله قرايى مقدم جامعه شــناس و استاد دانشگاه 
در اين زمينه مى گويد، قمار مســئله  شــومى است كه در 
همه كشــورها وجود دارد. اين آسيب آن قدر خانمان برانداز 
اســت كه گاهى تا واگذار كردن ناموس خود پيش مى روند. 
قماربازى اعتيادى است كه بيشتر قشر جوانى كه روياى يك 
شــبه پول دار شــدن را دارند و يا به علت تنبلى، نبود كار و 
سرگرمى مناسب درگير آن هستند. پر كردن اوقات فراغت با 
ورزش، ايجاد تفريحات مفيد رسانه اى و كار و تلاش به جاى 

اتلاف وقت باعث جلوگيرى از اين اتفاقات ناگوار مى شود.
ناگفته نماند شرط بندى روى مســابقات اسب دوانى و تير 
اندازى و شمشيربازى و هرچيزى كه ادوات جنگى باشد هم 

به صورت قانونى و شرعى، آن هم بين شركت كنندگان و نه 
تماشاچيان در كشور ما انجام مى شود.

 با پول هاى از دست رفته ام چه كنم؟
اميرعلى صفا وكيل و حقوقدان درباره  اين موضوع اظهار مى -

دارد: «طبق ماده 705 قانون مجازات اسلامى - قماربازى با 
هر وسيله اى ممنوع و مرتكبين آن به يك تا شش ماه حبس 
و يا تا 74 ضربه شلاق محكوم مى شوند و در صورت تجاهر 

به قماربازى به هر دو مجازات محكوم مي گردند.»
مطابق ماده 708 هر كس قمارخانه داير كند يا مردم را براى 
قمار به آنجا دعوت كند به شــش ماه تا دو سال حبس يا از 

3 ميليون تا 12 ميليون ريال جزاى نقدى محكوم مى شود.
اما اين قبيل قماربازى ها مى تواند مصداق اخلال گسترده در 
نظام پولى-مالى كشور و افساد فى الارض هم باشد كه طبق 

قانون مجازاتش اعدام است.
ميثــم نظرى ديگــر دانش  آموخته   حقــوق مي گويد: «از 
آن جايــى كه فردى كه در اين امر مالى را ازدســت داده 
باشد هم، مجرم شناخته مى شود كسى جرات رفتن براى 
شكايت را ندارد. مگر اين كه با اسناد و مدارك اثبات كند 
كلاهبردارى بوده؛ كه تشــخيص اين موضــوع به عهده  

قاضى مربوطه است.»
نعمــت احمدى ديگــر حقوقدانى كه در اين بــاره با او به 
گفت و گو نشستيم، در رابطه با مجازاتِ شكايت  كنندگانى كه 
خودشان قمار كرده  اند نيز بيان مى دارد كه «شرايط تخفيفى 
در مــورد مجازات ها وجود دارد. اما اين كه فرد براى بار اول 
شــكايت كند و پيش از آن پرونده اى در اين زمينه نداشته 

باشد بدان معنى نيست كه حتما تبرئه شود.
البتــه در مورد تخفيف مجــازات مواردى وجــود دارد كه
قانون  گذار در نظر مى گيرد. قمار بازى در ايران منع شرعى و 

قانونى دارد و طرفين مجرم شناخته مى  شوند.».
 ســوال اصلى كه در اين زمينه هم چنان باقى مى ماند اين 
است كه براى برخورد با كســانى كه اين سايت هاى شرط 
بنــدى را دايــر كرده اند، نبايد قانونى وضع شــود كه براى 
فريب خوردگان يا كســانى كه پشيمان شده اند، تخفيفات 

قانونى در نظر گرفته شود؟!
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میهن روزنامـه صبـح ایـران

۷۰ درصد نیاز آبی کشور با تصفیه فاضلاب ها قابل تأمین است تبریز-قدس: معاون توسعه مدیریت، حقوقی و امور مجلس سازمان حفاظت محیط زیست اظهار کرد: ۷۰ درصد نیاز آبی 
کشور با تصفیه فاضلاب ها قابل تأمین است، اما متأسفانه پساب خروجی از تصفیه خانه ها به طور صحیح مدیریت نمی شود. کریم شافعی در بازدید از تصفیه خانه فاضلاب تبریز با بیان این مطلب اظهار کرد: 

برای تأمین بخشی از نیاز آبی کشور باید از ظرفیت پساب تصفیه شده در تصفیه خانه های فاضلاب شهری استفاده کرد. 
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مهاراجه ها برای سرمایه گذاری در ایران با تردید عمل می کنند

سنگ اندازی آمریکا مقابل سرمایه گذاری هند در چابهار

 چابهار/ ســید امیرحسین عظیمی  
بندر چابهار در جنوب شــرق ایران دهلیز 
ارتباطی هند با بازارهای جذاب، متنوع و 
دست نخورده افغانســتان و آسیای میانه 
اســت؛ حضور بیشــتر هنــد در اقتصاد 
جهانی و رقابت  با قدرت هایی مانند چین 
برای دسترسی به بازهای دست نخورده و 
آسیای  فراوان  منابع طبیعی 
میانه ازیک طرف و مشکلات 
سیاســی هند و پاکستان از 
طرف دیگر دست به دست 
هم داده اند تا چابهار بهترین، 
به صرفه ترین و مطمئن ترین 
ایجاد  بــرای  هنــد  گزینه 
کریــدوری به کشــورهای 
آســیای میانه تا شرق اروپا 

شود.
در حال حاضر اما و اگر های هندی ها برای 
ســرمایه گذاری در بنــدر چابهار یکی از 
اساسی ترین سؤالاتی است که اذهان عموم 
و مسئولان را در این استان به خود مشغول 

نگاه داشته است.

تعهدات هند
سران سه کشــور ایران، هند و افغانستان 
خرداد 95 موافقتنامه اولیه ترانزیتی چابهار 

را در تهران امضا کردند.
در این موافقتنامه که در ســفر بهمن ماه 
پارسال رئیس جمهور به هندوستان نهایی 
شد، هند متعهد شــد لنگرگاه های بندر 
چابهار در عــرض 18 تا 24 ماه را تجهیز 
کند و همچنین هند پذیرفت در خط آهن 
چابهار-زاهدان-سرخس نیز سرمایه گذاری 
کند. بنا به اعلام سازمان بنادر و دریانوردی، 
هندوســتان دو لنگرگاه بندر چابهار را با 
مشارکت یک شرکت داخلی به مدت 10 
ســال اجاره می کند و این لنگرگاه ها را با 
32 جرثقیل عملیاتی درمجموع به ارزش 
85/21 میلیون دلار تجهیز می کند و بعد 
از 10 ســال هم این جرثقیل ها را به ایران 

می دهد. 
همچنین طبق اعلام شــرکت ساخت و 
توسعه زیربناهای حمل  و نقل؛ توافقنامه 

900 میلیون دلاری ســرمایه گذاری هند 
بر روی خط ریلی چابهار-زاهدان-سرخس 
بهمن ماه 96 نهایی شده و هند قرار است 
ظرف ســه سال و نیم آینده 900 میلیون 
دلار بر روی خط آهــن چابهار-زاهدان-

سرخس سرمایه گذاری کند.

شروع »اما و اگرها« 
هفت ماه بعــد از امضای توافقنامه چابهار 
میان سه کشــور ایران، هند و افغانستان 
در بهمن ماه 95، هند ایران را به تأخیر در 

پروژه چابهار متهم کرد.
پایگاه خبری ایندیا تایمز، به گفته برخی 
مقامات هندی آن موقع اعلام کرد، هرچند 
اعتباری 22/5 میلیون دلاری برای توسعه 
بندر چابهار در بودجه ســالانه دولت هند 
اختصاص یافته است، اما با توجه به اینکه 

تهران هنوز پیشنهاد خود برای آزادسازی 
این رقــم را ارائــه نکرده، احتمــالاً این 
اختصاص بودجه برای تســریع در اجرای 

این پروژه کافی نخواهد بود.
این تأخیــر هرچنــد بعد ها بــه دلایل 
فنی قرارداد نســبت داده و رفع شــد، اما 
هنــد پس ازآن دوباره اعلام کرد شــرکت 
بین المللی بنادر هند مناقصه هایی را برای 
خرید تجهیزات تخلیــه و بارگیری انجام 
داده است، اما ســازندگان عمدتاً اروپایی 
آن ها در ایــن مناقصه ها به دلیل ترس از 

بازگشــت تحریم ها شــرکت نمی کنند و 
بانک های اروپایی هم  کار های مالی مربوط 

به خرید تجهیزات را انجام نمی دهند.
اوایل ســال جاری شمسی قبل از خروج 
آمریــکا از برجام مدیر اجرایی شــرکت 
بین المللی بنادر هند گفت: این شــرکت 
با برگــزاری مناقصه هایی، یک شــرکت 
فنلاندی را برای ســاخت 14 دســتگاه 
جرثقیل ســنگین ســاحلی به ارزش 18 
میلیــون دلار برای بنــدر چابهار انتخاب 
کرده است؛ همچنین در حال اجرای دیگر 
مناقصه ها برای خرید سایر تجهیزات است.

ادعاهای وزارت کشتیرانی هند
اواخــر خــرداد وزارت کشــتیرانی هند 
اعلام کرد: ایــن وزارتخانه فرآیند دعوت 
از شــرکت ها برای برگزاری مناقصه برای 

انتخاب یک شریک هندی برای مدیریت، 
اداره و نگهــداری ایــن بندر)متفــاوت از 
مناقصه های خرید تجهیزات( برای مدت 
10 ســال آینده را آغاز کرده، اما با توجه 
به اینکه یکی از شرایط در نظر گرفته  شده 
در این مناقصه این است که شرکت برنده 
مناقصه باید به صورت پیشــاپیش 8/52 
میلیــون دلار به وزارت کشــتیرانی هند 
پرداخت کند تاکنون شرکتی ابراز تمایل 
نکرده اســت. یک مقام وزارت کشتیرانی 
هند گفت: هدف ما از گرفتن پیش پرداخت 

از شــرکت برنده مناقصه این اســت که 
بخشــی از هزینه های اولیه مان را پوشش 
بدهیم؛ اما شرکت های حاضر در مناقصه 
می گویند، این پروژه اهمیت راهبردی دارد 

و ازنظر تجاری قابل دوام نیست.
در  شــرکت کننده  شــرکت های  منظور 
مناقصــه مبنی بــر اینکه پــروژه چابهار 
قابل دوام نیست شاید به خاطر تحریم های 
ایران و ترس از مجازات شــدن توســط 
وزارت خزانه داری آمریکا باشد که عطای 
چابهار را هرچند ویژه و راهبردی به لقایش 

می بخشند.
بــا وجود ایــن  نگرانی ها دولــت هند در 
بیانیه ای که هفته گذشته منتشر کرد بر 
ســرمایه گذاری در پروژه چابهار با وجود 
خروج آمریکا از برجام تأکید کرد و گفت: 
بندر چابهــار را تا ســال 2019 میلادی 
عملیاتی می کند؛ اما در بیانیه اینکه چگونه 
هند می خواهد با وجود تحریم های آمریکا 
و خودداری شرکت ها از حضور در ایران و 
یا کار برای ایران پروژه چابهار را ادامه دهد، 

جزئیاتی بیان  نشده است.

ترس از آمریکا 
عبدالغفور ایران نژاد نماینده مردم چابهار 
در مجلس شــورای اســلامی می گوید: 
چابهار بهترین گزینه هند برای دسترسی 
به بازارهای آســیای میانه و افغانســتان 
اســت؛ هند بخوبی این را می داند، اما به 
دلیل تــرس از تحریم هــای آمریکا علیه 

شرکت هایش با احتیاط عمل می کند.
وی می افزاید: روند ســرمایه گذاری کند 
هنــد در بندر چابهار در حالی اســت که 
100 کیلومتر آن طرف تر از چابهار در بندر 
رقیب، گوادر، چین به توسعه روزافزون این 
بندر ادامه می کند؛ تعهد 46 میلیارد دلاری 
سرمایه گذاری چین در بندر گوادر به 62 
میلیارد  دلار در مدت 15 سال افزایش یافته 
و تاکنون نیز چین 14 میلیارد دلار در بندر 

گوادر سرمایه گذاری کرده است.

هند سرمایه گذاری خود را نمایان 
کند

 ایرا ن نژاد تصریح می کند: گوادر در حالی 
میلیاردی سرمایه گذاری چینی ها را جذب 
می کند که هندی هــا در همان میلیونی 
سرمایه گذاری در بندر چابهار هم مانده اند 
و هنوز اقدامی نکرده اند؛ امیدواریم هرچه 
سریع تر هند تعهد سرمایه گذاری خود را 
حداقل نمایان کند و ما در زمین ببینم نه 

اینکه فقط وعده بشنویم.
نماینده مردم چابهار خاطرنشان می کند: 
در اینکه بندر چابهــار نقطه ای راهبردی 
برای دسترســی هند اســت در آن شکی 
نیست، اما اگر روند روزافزون بنادر رقیب 
چابهــار ادامه یابد؛ این بنادر با جذب بار و 
کالا چابهار را هرچند مهــم، راهبردی و 
دارای موقعیت ویژه و از دور رقابت خارج 
می کنند؛ ضمن آنکه هند هم از چین برای 
دسترسی به بازار های آسیای میانه عقب 
می افتد. حال با این اوصاف باید دید هند 
بالاخره سرمایه گذاری خود را در چابهار به 

قول نماینده نمایان می کند یا خیر؟

هند به دلیل ترس 
از تحریم های 
آمریکا علیه 
شرکت هایش 
بااحتیاط عمل 
می کند

بــــــــرش

گزارش خبری

 امکان سنجی فرضیه واردات آب از ترکیه 

آیا دریاچه ارومیه را با آب »وان« می توان نجات داد؟

 ارومیه / محمد آقایی پر   نخستین بار در شهریور 94 بود که 
استاندار وقت آذربایجان غربی از فرضیه واردات آب از دریاچه 

آب شیرین وان ترکیه به دریاچه شور ارومیه رونمایی کرد.
قربانعلی سعادت در شــهریوماه 94 و پس از دیدار با تعدادی 
از اســتادان دانشگاه زوریخ ســوئیس اظهار داشت: طرح های 
پژوهشــگران و محققان خارجی که دارای راهکارهای مفیدی 
برای نجات دریاچه ارومیه باشد مورد حمایت دولت قرار گرفته 
و طــرح انتقــال آب از دریاچه وان ترکیه بــه دریاچه ارومیه 
امکان سنجی می شود.  ســعادت در این دیدار صراحتاً گفت: 
مطالعات علمی اولیه طرح انتقال آب از دریاچه وان به دریاچه 
ارومیه باید انجام شود تا در صورت مثبت بودن نتایج مطالعات، 
نســبت به برنامه ریزی برای اقدامات عملیاتــی کوتاه مدت و 

میان مدت اقدام شود.

ایده دو پاراگرافی
همیــن رونمایی دو پاراگرافی از یک ایده ســبب شــد تا 

مدت ها ســرخط خبری برخی رسانه ها به نحوه واردات آب 
از کشور ترکیه معطوف باشد تا جایی که خود رسانه های از 
همه جا بی خبر ترکیه مجبور شــدند به ترجمه اخبار فراوان 
رسانه های فارسی زبان ایران در این باره بپردازند و به افکار 
عمومی این کشــور خاطر نشان کنند که هیچ خبر رسمی 
در این باره وجود ندارد و اخبار انتقال آب از ترکیه به ایران 

صرفاً یک گمانه زنی و ایده پردازی است. 
در واقع اســتاندار وقــت آذربایجان غربی در جلســه ای با 
اســتادان دانشگاه زوریخ ســوئیس صرفاً یک ایده را مطرح 
کــرده بود تا مورد مطالعه قــرار گیرد و چیزی بیش از این 
نبــود چرا که وی بــه صراحت تأکید کرده بــود: مطالعات 
علمی اولیه طرح انتقال آب از دریاچه وان به دریاچه ارومیه 
باید انجام شــود تا در صورت مثبــت بودن نتایج مطالعات، 
نسبت به برنامه ریزی برای اقدامات عملیاتی کوتاه مدت و 

میان مدت اقدام شود.

دغدغه سیاسی دولت
از نــکات جالب ماجرا این اســت که مدیــران دولتی هم 
خودشــان اذعان دارند که اساساً نه طرح چنین موضوعی و 
نه امکان عملیاتی شدن آن محل تردید اساسی است چراکه 
دولت یازدهــم و دوازدهم امکان انتقــال حوضه به حوضه 
درون جغرافیــای ایــران را ندارد بنابرایــن چطور می تواند 
میلیاردها متر مکعب آب شــیرین را از ترکیه وارد کند آن 
هم زمانی که دغدغه دولت مســائل سیاسی است نه مسائل 

معیشتی مردم یا زیست محیطی.
مثــلًا مدیر دفتر اســتانی ســتاد احیا دریاچــه ارومیه در 
آذربایجان غربی در این خصوص می گوید: هم چنانکه انتقال 
آب از حوضــه آبریز ارس به دریاچه ارومیه توجیه اقتصادی 
نــدارد هیچ گونه مطالعه اجرایی نیز در خصوص انتقال آب 
از دریاچه وان ترکیه به دریاچه ارومیه انجام نشــده است؛ 

بنابراین هر دوی این طرح ها عملًا منتفی هستند.

ترکیه پول بدهد تا آب وارد کنیم!
نگاه فنی نادر قاضی پور نماینده مردم ارومیه درباره واردات آب 
از وان ترکیه به منظور احیای دریاچه ارومیه بسیار قابل تأمل 
است وی در این بار معتقد است: ارتفاع دریاچه وان بالاست و 
باید آب این دریاچه به صورت پمپاژ وارد ارومیه شــود، این در 
حالی است که وزارت جهاد کشاورزی اعلام کرده عبور این آب 
از اراضی کشاورزی، اقدام درستی نیست زیرا اراضی ما به لحاظ 
زیست محیطی با کیفیت آب دریاچه وان همخوانی ندارد و این 

امر موجب تخریب زمین های کشاورزی می شود.
به گفتــه وی آب دریاچه وان باید از طریــق کانال یا لوله به 
دریاچه ارومیه منتقل شود، چرا که ترکیه در این دریاچه آب 
مــازاد دارد و به دنبال تخلیه آب این دریاچه اســت، بنابراین 
ترکیه بایــد در ازای انتقال آب دریاچه وان به ارومیه، به ایران 
پول هم بدهد. با تمام این تفاســیر قاضی پور معتقد است که 
اصلًا نیازی به انتقال آب از وان ترکیه به دریاچه ارومیه وجود 
ندارد چون در آذربایجان غربی به اندازه کافی آب وجود داشته 
و از رودخانه های »سیلوه« و»لاوین« امکان انتقال یک میلیارد 

مکعب آب برای بهبود بحران دریاچه ارومیه وجود دارد.
قاضی پور ضمن انتقاد از عملکرد دولت در روند احیای دریاچه 
ارومیه می گوید: وضعیت دریاچه ارومیه کاملًا اضطراری است و 
نیازمند راه حل های کوتاه مدت است، تا حداقل بتوانیم دریاچه 
را در مقیاسی کوچک احیا کنیم، اما دولت طرح های بلند مدت 
و غیر قابل اجرا انتخاب کرده اســت و یا می خواهد کشاورزی 
منطقه را نابود کند و یا با انتخاب طرح های بلندمدت زمان را 

از دست می دهد.
نا گفته پیداست، دولتی که از مدت ها پیش کار سد سازی بر 
روی سرشاخه های دجله و فرات را آغاز کرده تا آب ها را پشت 
سدها ذخیره کند و تا چند سال دیگر کشورهای سوریه و عراق 
را دچار بحران کمی آبی می کند به این سادگی ها آب شیرین 
ذخیره شــده خود در دریاچه وان را بــه ایران نمی دهد تا در 

دریاچه ای شور ریخته شود.

برگزاری هفته فرهنگی قم در شهرهای مختلف لبنان
امور  هماهنگی  معــاون  قدس:  قم- 
زائرین اســتانداری قم گفت: برگزاری 
هفته فرهنگی و اقتصادی اســتان را در 
شهرهای لبنان در آینده دنبال خواهیم 

کرد.
یونس عالی پور در نشست هم اندیشی با 
فعالان اقتصادی هفته فرهنگی استان قم 
در لبنان در سالن جلسات معاونت هماهنگی امور زائرین استانداری قم اظهار کرد: 
قم ویژگی های خاصی دارد و این شــهر به عنوان حرم اهل بیت)ع( و مرکز حوزه 
علمیه شناخته می شود، به همین دلیل تاجران و کسبه قم باید مسائل مختلف را 

در زمینه قیمت و کیفیت کالاها رعایت کنند.
وی ادامه داد: هیئتی 100 نفره از تاجران و فعالان اقتصادی و مدیران لبنانی در 
آینده به شهر قم سفر می کنند، همچنین برگزاری هفته فرهنگی و اقتصادی این 

شهر را در شهرهای دیگر لبنان در آینده دنبال خواهیم کرد.
معاون هماهنگی امور زائرین اســتانداری قم افزود: در هر کشوری که به دنبال 
برگزاری هفته فرهنگی و اقتصادی اســتان هستیم، باید تولید صنایع دستی و 
پخت ســوهان را به صورت زنده انجام بدهیم، ایــن کار موجب افزایش حضور 

بازدیدکنندگان در غرفه ها خواهد شد.

4 پیست اسکی جدید در اردبیل ساخته می شود
از  اردبیل  اســتاندار  قدس:  اردبیل- 
راه اندازی چهار پیست اسکی در اردبیل 

خبر داد. 
اکبــر بهنامجو در بازدیــد از پروژه های 
پیســت اســکی اردبیل اظهار داشت: 
رونق و توسعه ورزش های گردشگری در 
استان اردبیل یکی از موارد بسیار حائز 
اهمیت در بخش گردشگری است چراکه اردبیل یک منطقه سردسیر محسوب 
می شــود و اگر به ورزش های تابستان اکتفا کنیم، نمی توانیم نتیجه مطلوبی به 

دست آوریم.  
وی با اعلام خبر راه اندازی چهار پیست اسکی در اردبیل اذعان کرد: راه اندازی این 
چهار پیست در چهار نقطه استان مبنای کار قرار گرفته که بی شک سبب توسعه 
و رونق بخش گردشــگری می شود که برای توسعه این حوزه حمایت خود را از 

سرمایه گذاران بخش خصوصی اعلام می کنیم.

تولید برق از ذخایر آبی اصفهان ۵۰ درصد کاهش یافت 
اصفهان- قدس: مدیرعامل شــرکت 
توزیع برق شهرســتان اصفهان با بیان 
اینکه 20 درصــد تولید برق یعنی 11 
هزار مگاوات در ســال گذشــته توسط 
نیروهای آبی تأمین می شــد، گفت: در 
حــال حاضر متأســفانه 50 درصد این 
میزان را به ســبب کاهــش ذخایر آبی 
نداریم.  حمیدرضا پیرپیران در حاشیه افتتاح نهمین نمایشگاه دو سالانه صنعت 
برق در نشســت خبری با اصحاب رسانه با اشاره به کاهش خاموشی های بخش 
توزیع شهرستان تصریح کرد: خاموشی بخش توزیع به دو بخش خواسته تعمیرات 
درون شبکه و ناخواسته شــامل حوادث و اتفاقات صورت می گیرد که این عدد 

در سال 93 حدود 850 تا 900 دقیقه به ازای هر مشترک در سال بوده است.
وی گفــت: یکی از محورهای شــرکت توزیع برق شهرســتان اتوماســیون و 
هوشمندسازی شــبکه توزیع در اصفهان است که تا پایان سال 96 خاموشی ها 
به زیر 250 دقیقه رسیده و باید در چشم انداز این میزان به زیر 30 دقیقه برسد.

4۵۰ روستای استان بوشهر با تانکر آبرسانی می شود 
بوشهر- تسنیم: رئیس اداره نگاه داری 
و بهره برداری شرکت آبفار استان بوشهر 
با بیان اینکه تنش آبی در روستاها بیشتر 
از شهرهای استان است، گفت: از 450 
روستای این استان 180 روستا با تانکر 

آبرسانی می شوند. 
احســان ســیفی بوشــهری در جمع 
خبرنگاران با اشــاره به تأمین بیش از 90 درصد آب آشــامیدنی استان بوشهر 
از دیگر استان ها را از مشــکلات این استان دانست و اظهار داشت: وجود منابع 

آبی استان در دیگر استان ها بر تنش و بحران کم آبی استان بوشهر افزوده است.
وی با اشــاره به بحران کم آبی در روســتاهای بوشهر، دشتســتان و تنگستان 
خاطرنشان کرد: روستای تحت پوشش تنگ ارم و بوشکان دشتستان و روستاهای 
نوار ساحلی تنگستان و بخش مرکزی بوشهر از پرتنش ترین روستاهای این استان 

در بخش تأمین آب آشامیدنی است.
رئیس اداره نگاه داری و بهره برداری شرکت آبفار استان بوشهر از قطع شدن آب 
خانه باغ در روستاها خبرداد و بیان کرد: برای مقابله با بحران کم آبی، شبکه آب 
شرب 40 خانه باغ در روستاهای گورک، حومه عالیشهر، دیلم و گناوه که مشترک 

قانونی این اداره هستند، قطع شده است.

شناورهای گردشگری هرمزگان نوسازی می شوند
بندرعباس – قدس: استاندار هرمزگان 
از نوسازی شناورهای کوچک گردشگری 

در هرمزگان خبر داد. 
به گزارش قدس به نقل از اســتانداری 
هرمزگان، فریدون همتی در نشســت 
مشــترک کارگروه تسهیل و رفع موانع 
تولید و ستاد تنظیم بازار استان هرمزگان 
با تأکید بر نوسازی شناورهای کوچک در استان، عنوان کرد: در این نشست طرح 

نوسازی شناورهای کوچک گردشگری در هرمزگان به تصویب رسید. 
وی ادامه داد: تا پایان ســال جاری تمامی شــناورهای کوچک گردشــگری در 
هرمزگان با پرداخت تســهیلات صفر درصد و با اســتفاده از ظرفیت واحدهای 
کشتی سازی استان نوسازی و یا با شناورهای جدید جایگزین می  شوند تا ایمنی 

این شناورها افزایش یابد. 
استاندار هرمزگان در خصوص فعال سازی ظرفیت مجتمع کشتی سازی و صنایع 
فراساحل ایران )ایزایکو( بیان داشت: براساس مکاتبه  های صورت گرفته با شرکت 
ملی نفتکش و کشــتیرانی قرار بر این شد تا بخشی از سفارش های تعمیرات و 

ساخت به این مجتمع کشتی سازی واگذار شود.

گلستان با وجود سواحل طولانی بندر ندارد
گرگان- مهر: نماینده کردکوی، بندرگز، 
بندرترکمن و گمیشان در مجلس با بیان 
اینکه در ســاحل گمیشان امکان ایجاد 
بندر وجود دارد، گفت: گلستان با داشتن 

ساحل طولانی، بندر ندارد.
رامین نورقلی پور در جلسه ستاد اقتصاد 
مقاومتی و کارگروه اشــتغال اســتان 
گلستان اظهار کرد: گلستان از داشــتن صنایع بزرگ محروم است و در اجرای 

پروژه های بزرگ اقتصادی سابقه خوبی ندارد. 
وی به تجربه ناموفق گلستان در ساخت پتروشیمی اشاره و بیان کرد: این استان 
به سرمایه  گذاری دولت در یک پروژه بزرگ همچون پتروشیمی نیاز دارد. نماینده 
مردم کردکوی، بندرگز، بندرترکمن و گمیشان در مجلس شورای اسلامی با اشاره 
به اینکه تولید پروپیلین از گاز طبیعی می  تواند پروژه مناســبی برای پتروشیمی 
گلستان باشد، ادامه داد: وزیر نفت قول تأمین خوراک پتروشیمی گلستان را داده 
و امیدواریم شستا نیز به این پروژه ورود داشته باشد. وی همچنین به محرومیت 
شهرستان گمیشان اشاره و بیان کرد: 4000 هکتار از ساحل گمیشان هم در نقشه 
منطقه آزاد اینچه برون آورده شده است و امیدواریم با تصویب و اجرای آن بخشی 
از محرومیت های این شهرستان کاهش یابد. نورقلی پور با بیان اینکه گلستان به 
رغم داشــتن سواحل طولانی، بندری ندارد، خاطرنشان کرد: در ساحل گمیشان 

ظرفیت ایجاد بندر داریم که فازهای صفر و یک مطالعاتی آن انجام شده است.

جشنواره توت فرنگی 
در کردستان برگزار شد

ســنندج- قدس: نخســتین جشنواره 
برداشــت توت فرنگی استان کردستان روز 
پنجشــنبه)هفتم تیرماه( بــا حضور جمع 
کثیری از مردم و مســئولان در روســتای 
گردشگری شیان از توابع شهر سنندج برگزار 
شد. به گزارش ایسنا، دهیار روستای شیان 
در این جشــنواره طی سخنانی اظهار کرد: 
روستای شــیان در طول 10 سال گذشته 
به عنوان یک روســتای هدف گردشگری 
شناخته شده که در اسفندماه سال گذشته 

هم بافت معماری آن به ثبت ملی رسید. 
محمد کاظمی، خاک حاصلخیز، آب و هوای 
پــاک و مردمان اصیل و مهمــان نواز را از 
جمله ویژگی های روســتای شیان برشمرد 
و گفت: این روستا همچنین به عنوان یکی 
از روستاهای تولید کننده بهترین نوع توت 
فرنگی در اســتان کردستان شناخته شده 

است.

زنجان میزبان جشنواره 
ییلاق می شود 

نماینده مردم زنجان و  زنجان- تسنیم: 
طارم در مجلس شورای اسلامی از برگزاری 
جشنواره ییلاق در شهرستان های زنجان و 

طارم خبر داد. 
علی وقفچی به برگزاری جشــنواره ییلاق 
اشاره و اظهار داشت: همان طور که می دانید 
هنوز هم در شهرســتان های زنجان وطارم 
دامداران و عشــایری هســتند که زندگی 

کوچ نشینی دارند. 
وی با بیان اینکه با همت دوستان توانستیم 
اداره امور عشــایری را در زنجان مســتقر 
کنیم، گفت: متأسفانه در سال های گذشته 
از ظرفیت عشایر در استان بخوبی استفاده 

نشده است.

خشکسالی عشایر 
سیستان و بلوچستان را 

کوچ می دهد

زاهدان- قدس: اســتاندار سیســتان و 
بلوچستان گفت: به دلیل خشکسالی های 
چند سال اخیر بسیاری از مناطق روستایی 
و عشایری استان خالی از سکنه شده است. 
دانیال محبی در حاشیه سفر مشترک خود 
با وزیر جهاد کشاورزی به شهرستان خاش 
افــزود: موضوع کم آبی در اســتان یکی از 
مهم ترین مشکلات مردم است که پیگیری 
و حل ایــن موضوع در اولویت قــرار دارد. 
استاندار سیســتان و بلوچستان گفت: این 

استان بدترین شرایط منابع آبی را دارد.

طرح آزادسازی سواحل 
مازندران عقیم مانده است

 نوشهر- قدس: دادستان عمومی و انقلاب 
نوشــهر با اشاره به اینکه در سال 96 حدود 
25 هزارو 451 متر از سواحل این شهرستان 
آزاد سازی شد، اظهار کرد: به دلیل مدیریت 
ضعیف، نقاط آزادسازی شده مجدد توسط 
اشخاص تصرف شد که این حاکی از عقیم 

ماندن طرح است. 
علی اکبر علیزاده همچنین با اشــاره به دو 
پرونده اختلاس در نوشهر اشاره کرد و گفت: 
 یکی از پرونده ها هنوز موثق نیست و دیگری 
به مبلغ 1/5 میلیارد تومان در شرکت توزیع 
برق تشکیل پرونده شده که مراحل ضبط 
اموال شخص در حال انجام است و با پلیس 
اینترپل هم برای بازداشت شخص از طریق 

ترکیه در حال پیگیری هستیم.

سرمایه گذاری چینی ها 
در راه آهن گرگان- مشهد  

گرگان-تسنیم: استاندار گلستان گفــت: 
قرارداد ســاخت راه آهن گرگان ـ مشهد با 
چینی ها در قالب فاینانس به جاهای خوبی 
رســیده و امیدواریم زمینه اجرایی شــدن 

پیدا کند.
سیدمنـــاف هاشمـی در ستــادفرمانـدهی 
اقتصاد مقاومتی و کارگروه اشتغال استان 
گلستان که با حضور وزیر تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی برگزار شد اظهار کرد: پروژه برقی 
کردن راه آهن اینچه برون- گرمسار از 11 

تیرماه آغاز می شود. 
وی افزود: راه آهن گرگان - مشهد، آرزوی 
دیرینــه مردم بوده و مصوبه رئیس جمهور 
در سفر به این استان است و لذا  قرارداد با 
چینی ها در قالب فاینانس به جاهای خوبی 
رســیده و امیدواریم زمینه اجرایی شــدن 

پیدا کند.
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روزنامـه صبـح ايـرانسياست

حاج بابايى: فراكســيون ولايى دنبال عدم  كفايت روحانى نيســت    ايسنا:رئيس فراكسيون ولايى گفت: فراكســيون ولايى به دنبال عدم  كفايت رئيس جمهور نيست و در حال حاضر كفايت نداشتن 
رئيس جمهور يا هر سخنى كه به  نوعى از نبودن دولت صحبت كند، به صلاح كشور نيست، بلكه اصلاح دولت به صلاح كشور است.ممكن است از همه فراكسيون افرادى به دنبال طرح عدم  كفايت رئيس جمهور باشند، 

اما فراكسيون ولايى به دنبال اين نيست كه دولت را در حال حاضر متزلزل و در برابر فشار هايى كه وجود دارد، فشار مضاعفى ايجاد كند.

4 پيشنهاد به روحانى براى عبور از فضاى سياه نمايى 
مشرق: رئيس جمهور روحانى و ياران 
او اگرچه همان كســانى هستند كه 
گفتند «خزانه خالى است»، پول هاى 
كشــور را بردند و خوردند! كشور در 
«شرايط ته درّه» اســت، مردم ايران 
گرسنه اند و اگر برجام نبود به سياست 
نفت در مقابل غذا مى رسيديم! اما اين 
روزها طريقى ديگر برگزيده اند. آن ها 

اكنون از اين مى گويند كه «سياه نمايى» يك خيانت بزرگ و گِرا دادن به دشمن است و 
در تنور منتقدان دولت ساخته و پرداخته مى شود. جدا از اين چرخش، روحانى براى عبور 

از فضاى سياه نمايى چه كند؟
 يكم: رئيس جمهــور محترم، برخى مقامات دولتى و حاميــان اصلاح طلب آن ها بايد 
مسئوليت خود را در ايجاد فضاى نااميدى و سياه نمايى صورت گرفته، بپذيرند و به هر 
نحو كه خود صلاح مى دانند از آن تبرّى بجويند. دوم: سياه نمايى و نااميدسازى مانند يك 
سرطان بدخيم در جسم و جان برخى سياسيون، رسانه ها و رجال دولتى و اصلاح طلب 
ريشــه دوانده است. سوم: پس از توجه به دو نكته قبلى، بايد از مرهم «بيان مثبتات و 
ظرفيت ها» استفاده كرد و آن را بر اين زخم عميق گذاشت. چهارم: متأسفانه دولت آقاى 
روحانى از روز اول بر پايه «ترس از تحريم ها» شكل گرفت و حتى اركانى از دولت هنوز 

هم در مقابل اين قضيه دچار لرزش هستند يا به منتقدان دولت حمله مى كنند.

رمز گشايى از پيام هاى ويدئويى نتانياهو براى مردم ايران
رژيم  نخســت وزير  فرهيختگان: 
صهيونيستى اين روزها شوى تبليغاتى 
جديدى به راه انداخته اســت، يك بار 
ليوان آب در دســت مى گيــرد و از 
بحــران آب ايران ســخن مى گويد و 
پيشنهاد مى كند تا در زمينه مديريت 
آب به ايران كمك كند و يك بار هم 
توپ فوتبال به دست در مقابل دوربين 

حاضر شــد و سعى مى كند به بهانه حضور غيورانه تيم ملى در جام جهانى، خودش را 
حامى مردم ايران نشــان دهد. اين ويدئوها ســعى دارند به طور هدفمندى وارد مسائل 
اجتماعى ايران  شوند و سناريوى آن با واكاوى ابعاد اين مسائل و با ادبياتى كه بتواند بر 
مخاطب ايرانى تأثير بگذارد، تدوين مى شود. ديويد كيز، سخنگوى نتانياهو در گفت وگو با 
رسانه هاى صهيونيستى افشا كرده كه هدف اصلى تل آويو از انتشار اين ويدئوها، برقرارى 
ارتباط مستقيم با مردم ايران است. راز زيمت، عضو پژوهشى در مؤسسه مطالعات امنيت 
ملى تل آويو هم گفته است:« راهى براى سنجش ميزان تأثير اين ويدئوها وجود ندارد، 
فقط زمانى كه اين پيام ها موجب به راه افتادن بحث در داخل كشور ايران و در سطوح 
عالى مقامات مى شوند، مى توان ادعا كرد كه اسرائيل به هدف خود دست پيدا كرده  كه 

تاكنون اين اتفاق نيفتاده است.»

چرا اصلاح طلبان سوژه استعفاى روحانى را داغ مى كنند؟
جهان نيوز: بازهم شــاهد تحركات مشكوك از سوى اصلاح طلبان در زمانى كه دولت 
در مديريت بحران دچار مشكلاتى شده است، هستيم. استيضاح رئيس جمهور در قانون 
اساسى توسط مجلس در صورت عدم كفايت پيش بينى شده است، اما به نظر مى رسد 
كه اصلاح طلبان بسيار مشتاق بازى در اين ميدان هستند؛ چراكه به طور مكرر در حال 
صحبت درمورد اســتعفاى حسن روحانى مى باشند، اما آن را با حرف در دهان ديگرى 
گذاشتن به رقيب سياسى نسبت مى دهند. نكته مشكوك درباره موضوع استعفا، استيضاح 
يا عدم كفايت رئيس جمهور اين است كه اصلاح طلبان اگر مخالف اين امر هستند، چرا به 
طور گسترده درباره آن حرف مى زنند ؟ اصلاح طلبان درحالى از استعفا سخن مى گويند 
و آن را به گردن رقيب سياسى مى اندازند كه اصولگرايان در اين شرايط بحرانى استعفا را 
خالى كردن عرصه مى دانند كه اصلاً به نفع كشور نيست. دو كليد واژه استعفاى دولت و 
استقرار دولت نظامى كه حجاريان آن را سناريو سازى كرد، در صحبت هاى اصلاح طلبان 

به خوبى به چشم مى خورد كه عقبه طرح مشكوك اين بحث را آشكارا نشان مى دهد.

تحليل

 سياست/ خالدى   در چند روز گذشته 
و همزمــان با ايام ســالروز اعلام شــورش 
مسلحانه سازمان مجاهدين خلق (گروهك 
منافقيــن) عليه ملت ايــران در 30 خرداد 
1360 و انفجار دفتر حزب جمهورى اسلامى 
در 7 تيــر، كاربران شــبكه هاى اجتماعى با 
راه اندازى # هزار_جلاد_هزار_اشرف؛ برخى 
جنايت هاى اين سازمان در سال هاى اخير را 

مرور كردند.
حملــه وحشــيانه گروهــك منافقين به 
بيمارستان اسلام آباد غرب و پاره كردن شكم 
زنان آبستن، دست داشتن اعضاى گروهك 
منافقين در نسل كشــى كردها همزمان با 
انتفاضه شعبانيه مردم عراق در سال 1991، 
ترور 7 تير و شــهادت آيت االله بهشتى و 72 
تن از مســئولان نظام، اشاره به كشتار مردم 
كوچه و خيابان و بيش از 17 هزار شهيد ترور 
توسط منافقين از جمله موضوعات داغ فضاى 

مجازى در اين هشتگ بود.
همچنين يكى از كاربران مطرح اينستاگرام، 
حســن شمشادى خبرنگار ســابق ايران در 
سوريه، فيلم صحبت هاى ايران ترابى پرستار 
مناطق جنگى را كــه در عمليات مرصاد و 
بيمارستان اســلام آباد حضور داشت منتشر 
كرد، فيلمى كه اين پرستار جنايت منافقين 
در ســوزاندن كودكان نوزاد و ســر بريدن 

بيماران را افشا مى كند.
ايــن فيلم در روزهاى گذشــته در بيشــتر 
شبكه هاى اجتماعى و پيام رسان ها دست به 
دست شــد. نكته جالب ديگر در مورد اين 
هشتگ، استقبال كاربران ايرانى شبكه هاى 
اجتماعى با تفكرات و عقايد مختلف بود كه 
نشان مى داد بيشتر افراد جامعه نسبت به اين 

گروهك ذهنيت منفى دارند. 
ايــن مــرور و بازخوانى اقدامات وحشــيانه 
منافقين در حركتى كاملاً مردمى در حالى 
است كه مريم رجوى سركرده اين گروهك، 
چند روز پيش و همزمان با اعتراضات محدود 
برخى بازاريان تهران، كه نســبت به گرانى و 
افزايش بــى رويه نرخ ارز صورت پذيرفت، با 
گرفتن ژستى مردم دوستانه، با انتشار توييتى 
خطاب به مردم ايران خواســتار گســترش 
اغتشاش و آشــوب در بازار شده بود. وى در 

سال گذشته و همزمان با اغتشاش در برخى 
شــهرهاى كشــور نيز مردم را به گسترش 

كانون هاى شورش دعوت مى كرد. 

 حركت هاى مردم محور در جهت دهى 
و روشنگرى جامعه بسيار مهم است

در همين راستا ســيدمحمدجواد هاشمى 
نژاد، دبيركل بنياد هابيليان ( نهادى مردمى 
(NGO) كــه براى پيگيرى حقوقى پرونده 
شــهداى ترور و همچنيــن معرفى و اطلاع 
رسانى درباره گروهك هاى تروريستى فعال 
در ايران توسط فرزندان شهداى ترور تأسيس 
گرديده است) در گفت وگو با قدس با اشاره 
به دوگانگى موجود؛ يعنى نفرت آشــكار و 
عميق مردم ايــران از گروهك منافقين و از 
سوى ديگر تقلاى اين گروه براى نزديكى به 
مردم ايران كه در قالب حمايت مقطعى سران 
اين گروهك از وقايع داخلــى ايران خود را 
نشان مى دهد، گفت: چهره منافقين به دليل 
اقدامات سياه و خبيثانه آن ها در منظر مردم 
ايران به قدرى منفور است كه هيچ كس در 
آن شكى ندارد. اين گروهك هيچ آبرويى در 
نزد مردم ما ندارند و به همين دليل است كه 
در هرجا اقدامات منافقانه آن ها بروز مى كند 
مسلماً از طرف همه مردم طرد شده و با آن 
مقابله مى شود. هاشمى نژاد افزود: نفاق چهره 
دورويــى دارد و از آنجا كه منافقين هم اين 
خصيصه را دارند سعى مى كنند اقدامات خود 
را در قالب حمايت از مردم ايران نشان دهند 

در حالى كه آن هــا كارى جز ضربه زدن به 
منافع و مــردم ما انجام نداده اند كه ترور 17 
هزار تن از هموطنان ما از سوى آن ها گواه اين 
مدعاست. موضع گيرى هاى مريم رجوى در 
مورد برخى رخدادهاى داخلى ايران را نيز در 
همين راستا مى توان عنوان كرد. وى تصريح 
كرد: در اين شــرايط راه اندازى حركت هايى 
كاملاً مردمى مانند هشتگ «هزارجلاد هزار 
اشــرف»؛ علاه بر خط دهــى و جهت دهى 
مى تواند در روشــنگرى مردم تأثير بسيارى 

داشته باشد. 

 حتى اپوزيسيون خارج نشين هم
منافقين را به رسميت نمى شناسند

دبيركل بنياد هابيليــان در ادامه با تأكيد بر 
اينكه رويكرد مردم ايران در مقابل گروهك 
منافقان روشــن اســت، با اين وجود آن ها 
مى خواهند وانمود كنند كــه در بين مردم 
مــا جايگاهى دارند، افــزود: آن ها با اين كار 
مى خواهنــد به كشــورهاى حامى خود كه 
از آن ها پول مى گيرند بگويند كه متناســب 
با اين بــاج و خراج دريافتــى اقداماتى هم 
انجــام داده و به نوعى قســمتى از مخالفان 
نظام ايران هستند. به هر حال بايد پذيرفت 
كه پول هاى زيادى از ســوى سرويس هاى 
جاسوسى كشــورهاى مخالف نظام اسلامى 
به ايــن گروهك پرداخت مى شــود و آن ها 
هم مى خواهند وانمود كنند با توجه به اين 
پول هاى دريافتى اقدام هايى انجام مى دهند؛ 

درســت مانند خوش رقصى هايى كه آن ها 
براى صدام و عليه ملت ايران انجام دادند؛ چرا 
كه حيــات و زنده ماندن آن ها به همين امر 
مربوط است. اين در حالى است كه با توجه به 
اقدامات و ترورهايى كه از سوى اين گروهك 
صورت گرفته حتى اپوزيسيون خارج نشين 
جمهورى اسلامى هم سعى مى كند به اين 
گروه نزديك نشده و خود را از آن مبرا كند. 

 ضرورت روشنگرى جامعه فرهنگى
 در مقابل انديشه هاى منافقان

سيدمحمدجواد هاشمى نژاد با بيان اينكه 
افرادى مانند شــهيد بهشــتى، مطهرى، 
هاشــمى نژاد و امثال آن ها پس از انقلاب 
دســت اندركار مقابله با انديشه و اقدامات 
منافقيــن بودند كه اين مســئله اهميت 
مقابلــه با اين گروهك را نشــان مى دهد، 
افزود: منافقين به علت رويكرد دوگانه خود 
بســيار خطرناك هستند و به همين دليل 
ضرورى است روحانيان و جامعه فرهنگى 
ما در اين زمينه روشنگرى بيشترى داشته 

باشند. از سوى ديگر خانواده 
شهداى ترور به دليل اينكه 
از نزديــك اين مســئله را 
از ظرفيت  لمس كرده انــد 
خوبــى براى برمــلا كردن 
اقدامــات پليد اين گروهك 
برخوردار  مى باشند. هاشمى 
نــژاد ادامــه داد: به همين 
دليــل بنيــاد هابيليان كه 
از اعضاى خانواده شــهداى 
ترور تشكيل يافته طرح اين 
بررسى  و  مسئله در جامعه 
گروهك  اقدامــات  ابعــاد 
منافقيــن را از رويكردهاى 
خــود قــرار داده و بر اين 
اســاس اســناد زيادى كه 
آن ها  جنايات  دهنده  نشان 

مى باشــد جمع آورى شده است. همچنين 
اقدامات بســيارى در مجامــع حقوقى و 
بين المللى در راســتاى آشكارسازى چهره 
پليــد اين گروه انجام مى گيرد كه هر چند 

ناكافى اما بسيار مؤثر است.

دبيركل بنياد هابيليان از جنايات منافقين و پويش «#هزار_جلاد_هزار_ اشرف» مى گويد 

ترميم كابينه و نزديكان حزبى مردم عليه قابيليان
رئيس جمهور

مجتبى شاكرى، كارشناس اقتصادى در يكى از 
شبكه هاى اجتماعى ايرانى نوشته است: پيش از 
انتخابات با ســردبير محترم يكى از روزنامه هاى 
اقتصــادى - كه نقش مهمــى در توفيق رئيس 
جمهــور براى انتخاب مجدد داشــت- همكلام 
شديم. ايشان بهترين گزينه ممكن را يك دكتر 
روحانى اصلاح شده مى دانست. از ايشان پرسيدم 
منظورتان از روحانى اصلاح شده چيست؟ ايشان 
پاسخ داد مثلاً روحانى بدون نوبخت و سيف. من 
اجازه خواستم و گفتم: نظرتان درباره حذف آقاى 
شريعتمدارى و بانك چيست؟ گفتند: اگر بشود 
كه عالى است! خنديدم كه: يعنى شما مى خواهيد 
آقاى روحانــى در دور جديد تمام اعضاى حزب 
متبوع خود(حزب اعتدال و توسعه) را كنار بگذارد 
؟ در واقع شــما خواستار باقى ماندن اسم حسن 
روحانى و تغيير همه مغز افزار او هستيد! اكنون 
آقاى رئيس جمهور براى نجات كشور بايد از اعضاى 
حزب خود بگذرد و ملاك انتخاب افراد اقتصادى 
دولت را از وابســتگى حزبى به دانش اقتصادى و 
توان اجرايى تغيير دهند. در واقع اگر اين تغييرات 
بنا باشد صرفاً شــامل موارد كم اهميت تر شود 
نتيجه بدست نخواهد آمد و حتى فرصت تغيير 
هم از دست خواهد رفت. اگر خداى ناكرده منظور 
از ترميم مثلاً جابه جايى صندلى ها آن هم مقيد 
به حفظ رفاقت هاى ديرين باشد، نه تنها فرصت 
از كف خواهــد رفت، بلكه ســرمايه اجتماعى 
رئيس جمهــور محترم كاهــش خواهد يافت.

بازى نمايندگان در جمع آورى 
امضاى استيضاح و پس گرفتن آن

پروانه سلحشــورى درباره جمــع آورى امضا و 
مطرح كردن اســتيضاح وزير كشور در مجلس 
شوراى اسلامى گفته است: نامه اى در خصوص 
استيضاح وزير كشــور از سوى نمايندگان امضا 
شــده بود، اما برخى از همــكاران امضاى خود 
را پس گرفتند و حتــى به من هم اصرار كردند 
كــه امضايم را پــس بگيرم كه پــس نگرفتم. 
اين سومين بار اســت كه بحث استيضاح وزير 
كشور مطرح مى شــود، اما هيچ كدام به صحن 
نمى رســد. نمايندگانى كه امضا جمع مى كنند 
و يا ســؤالى را از وزرا مى پرســند، اما سپس آن 
را پــس مى گيرند، مجلس را بى اعتبار مى كنند.

ذره بين قدس

افرادى مانند شهيد 
بهشتى، مطهرى، 

هاشمى نژاد و امثال 
آن ها پس از انقلاب 

دست اندركار 
مقابله با انديشه و 
اقدامات منافقين 

بودند كه اين 
مسئله اهميت 

مقابله با اين 
گروهك را نشان 

مى دهد

بــــــــرش

 پيشنهاد به روحانى براى عبور از فضاى سياه نمايى 
: رئيس جمهور روحانى و ياران 
او اگرچه همان كســانى هستند كه 
گفتند «خزانه خالى است»، پول هاى 
كشــور را بردند و خوردند! كشور در 
«شرايط ته درّه» اســت، مردم ايران 
گرسنه اند و اگر برجام نبود به سياست 
نفت در مقابل غذا مى رسيديم! اما اين 
روزها طريقى ديگر برگزيده اند. آن ها 

رژيم  نخســت وزير   :
صهيونيستى اين روزها شوى تبليغاتى 
جديدى به راه انداخته اســت، يك بار 
ليوان آب در دســت مى گيــرد و از 
بحــران آب ايران ســخن مى گويد و 
پيشنهاد مى كند تا در زمينه مديريت 
آب به ايران كمك كند و يك بار هم 
توپ فوتبال به دست در مقابل دوربين 

s i y a s a t @ q u d s o n l i n e . i r
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جهان روزنامـه صبـح ایـران
j a h a n @ q u d s o n l i n e . i r

 روزنامه سیاسی، اجتماعی، فرهنگی صبح ایران

رهبر فرزانه انقلاب اسلامی:
اعضای شوراهای اسلامی شهر و روستا باید از اولین روز 
در  روز، مسابقه  دادن حتی یک  بدون هدر  و  کار  به  آغاز 
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نشست بروکسل؛ برای مهار مهاجران به قاره سبز

راه حل کاسبکارانه اروپا برای بحران پناهجویان
 بین الملل  ســران اتحادیه اروپا در نشســت 
بروکسل درباره مهاجرت غیرقانونی به یک توافق 
رسیدند. دونالد تاسک، رئیس شورای اروپا پس 
از پایان نشست بروکسل درباره بحران مهاجران 
اعلام کرد: »سران اروپا درباره پرونده مربوط به 
پناهندگان به توافق رسیده اند.« رئیس  شورای 
اروپا در آســتانه این نشست درنامه ای به سران 
اتحادیه نوشــته بود: »پیش شــرط برای یک 
سیاســت مهاجرتی واقعی اروپا این اســت که 
اروپایی ها به صورت مؤثر تصمیم بگیرند که چه 
کسی وارد اروپا شود.ناکامی در دستیابی به این 
هدف می تواند نمایشی از ضعف ما باشد. فراتر از 
همه این ها امکان دارد این حس را ایجاد کند که 
اروپا مرز خارجی نــدارد. مردم اروپا از ما انتظار 
دارند و مدت هاست چنین انتظاری داشته اند تا 
در تصمیم گیری در اقداماتمان نشان دهیم که به 
امنیت آن ها اهمیت می دهیم. مردم این خواسته 
را دارند نه به این دلیل که ناگهان دچار رفتاری 
جنون آمیز شده اند و می خواهند که در برابر بقیه 
دنیا دیوار بکشــند، بلکه به ایــن دلیل که این 
وظیفه هر مقام سیاســی است که قانون را اجرا 
کند و از مرزها و حاکمیت مرزها حمایت کند. 
عــلاوه بر همه این ها هدف از ایجاد گارد مرزی، 

حمایت از مرزهاست.«

 پناهجویان حق انتخاب ندارند!
ســران کشــورهای اروپایی پس از ۹ ســاعت 
گفت وگو در بیانیه ای مواضع مشــترک خود در 
زمینــه مهاجرت و بحــران پناهجویان را اعلام 
کردند.دست کم ۱۲ بند از بیانیه به این موضوع 
اختصاص داده شــده اســت.مقام های اروپایی 
در این بیانیه بویژه بر ســر روند رســیدگی به 
پرونده های پناهجویی به توافق تازه ای دســت 
یافتند.کشــورهای عضو اتحادیه بویژه موافقت 
کردند که تمامی مراحل جابه جایی و اســکان 
موقت در »مکان های کنترل شده« و به صورت 
»داوطلبانه« از سوی کشورهای عضو انجام شود.
این بدان معنی است که خود پناهجو حق انتخاب 
کشور میزبان را ندارد و اعضای اتحادیه اروپا به 

صورت داوطلبانه هر پناهجویی را می پذیرند.
۲۸ کشور عضو همچنین توافق کردند تا ضمن 

تشدید کنترل مرزهای خارجی اتحادیه اروپا به 
منظور پیشگیری از ورود مهاجران، کمک مالی 
به اسپانیا و کشــورهای مهاجرفرست از جمله 
ترکیه، مراکش و کشــورهای شــمال آفریقا را 
افزایش دهند.آن ها همچنین همپیمان شدند تا 
از بروز »وضعیت کنترل نشده« بحران پناهجویان 
همانند آن چه در ورود موج عظیم پناهجویان در 

سال ۲۰۱۵ روی داد، جلوگیری کنند.

 حمایت از ایتالیا به عنوان خط مقدم 
بحران مهاجرت

در بخش دیگری از بیانیه ســران اتحادیه اروپا 
آمده اســت که دولت هــای اتحادیه از این پس 
از ایتالیــا و کشــورهای دیگری کــه به عنوان 
خط مقدم بحران مهاجرت شناخته می شوند و 
نخستین پذیرای پناهجویان ورودی از راه دریای 

مدیترانه هستند، بیشتر حمایت کنند.
کشورهای اروپایی در مورد ضرورت همکاری در 
زمینه کنترل جابه جایی پناهجویان و مهاجران 
غیرقانونی درون فضای شنگن نیز به توافق رسیده 
و تأکید کرده اند که در چارچوب اصلاحات قانون 
دوبلین، مسئولیت پذیری و همیاری بیشتری با 
یکدیگر داشته باشند.بر اساس قانون دوبلین، هر 
پناهجویی که نامش در مبادی ورودی نخستین 
کشور عضو اتحادیه اروپا ثبت می شود، تنها حق 
درخواســت پناهندگی از همان کشور را دارد. 

بر اســاس همین قانون، پناهجو اگر به کشــور 
دیگری رفته و از آنجا درخواست پناهندگی کند، 
درخواست او به همان کشور اول ارجاع می شود و 
در صورت موافقت کشور اول، پناهجو باید به آنجا 

بازگشته و درخواست خود را ارائه دهد.

 واکنش سران اروپا
توافق تازه اتحادیه اروپا در مورد بحران پناهجویان 
با استقبال تمامی اعضا روبه رو شد. در این میان 
دولت راســتگرای ایتالیا که به مهاجرســتیزی 
مشــهور بوده و تاکنون منتقد جدی سیاست 
مهاجرتــی اتحادیه به شــمار می رفت، واکنش 

مثبتی به این توافق نشان داد.
نخست وزیر ایتالیا گفت از توافق به دست آمده 
در مورد مهاجران »خرسند« است. جوزپه کنته 
درباره نتیجه نشست ۹ ساعته روز جمعه سران 
اتحادیه در بروکسل گفت: »مذاکرات طولانی بود، 
اما باید بگویم که از این پس ایتالیا تنها نیست.« 
وی در عین حال در مورد ساختن مراکزی برای 
پذیــرش پناهجویان در ایتالیا ابراز تردید کرد و 

گفت بعداً در این مورد تصمیم می گیرد.
آنگلا مرکل، صدر اعظم آلمان در مورد این توافق 
گفت: »ما توافق کردیــم که بخش دوم کمک 
مالی به ترکیه داده شــود؛ زیرا این کشــور در 
تأمین پناهجویان کار بزرگی را انجام می دهد. ما 
همچنین کمک های مالی بیشتر از منابع بهتری 

به کشورهای آفریقایی اختصاص داده ایم.«
وی در مورد حق انتخاب کشور میزبان از سوی 
پناهجویان گفت: »هیچ پناهجویی حق انتخاب 
کشــور میزبان در اتحادیه اروپا یا فضای شنگن 
را ندارد و نمی تواند به خواست خود به کشوری 

درخواست پناهندگی بدهد.«
آنــگلا مرکل در عین حال در زمینه احســاس 
اتحادیه بــرای پذیرش  مســئولیت اعضــای 
پناهجویــان تأکید کرد: »البته از ســوی دیگر 
همیاری میان کشورها با کشور اول )کشوری که 
پناهجو برای نخستین بار به آن وارد و ثبت نام 

می شود( ضروری است.«
امانوئل مکرون در این زمینــه گفت: »اروپا در 
آینده برای مدتــی طولانی زیر فشــار بحران 
مهاجرت به سر خواهد برد. ما باید در عین تلاش 
برای حفظ ارزش هایمان، بر این چالش نیز فائق 

آئیم.«
آمار حاکی اســت که در سال ۲۰۱۸، دست کم 
7۸۵ پناهجو در دریا غرق شــده اند. بسیاری از 
مهاجران راهی یونان یا ایتالیا می شوند. بحران 
مهاجرت در حالی گریبان اروپا را گرفته اســت 
که این قاره با چالش های دیگری از جمله بحران 
بدهی هــا، افزایش پوپولیســم و تنش تجاری 
با آمریکا مواجه اســت.همچنین خروج بریتانیا 
از اتحادیه اروپا برگزیــت نیز برای این اتحادیه 

مشکل ساز شده است.

خبر

واشنگتن پست: 
ترامپ از مکرون خواسته از 

اتحادیه اروپا خارج شود
واشنگتن پســت  آمریکایی  روزنامه  فارس: 
نوشــت که »دونالد ترامــپ« رئیس جمهور 
آمریــکا از »امانوئــل مکــرون« همتــای 
فرانسوی اش پرسیده است که چرا پاریس از 
اتحادیه اروپا خارج نمی شود و به وی پیشنهاد 
داده کــه آمریــکا می تواند توافــق تجاری 

دوجانبه ای با فرانسه داشته باشد.
بر طبق این گــزارش، رئیس جمهور آمریکا 
آوریل گذشــته یعنی زمانی کــه مکرون به 
کاخ سفید رفته بود، چنین موضوعی را با وی 
در میان گذاشــته و گفته است: »چرا شما از 
اتحادیه اروپا خارج نمی شــوید«؟ وی سپس 
به مکرون پیشنهاد داده است که در صورت 
خروج فرانسه از اتحادیه اروپا توافق اقتصادی 
گســترده ای را با این کشور در پیش خواهد 
گرفت. به طوری که این توافق از آنچه فرانسه 

با اتحادیه اروپا به دست می آورد بهتر باشد.
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انصار الله توانسته با حملات بی سابقه غربی ها را بترساند
امروز جنگی که در یمن به وقوع پیوســته، بی رحمانه و ظالمانه علیه مردم این 
کشور اســت؛ زیرا سازمان ملل متحد و شورای امنیت که به لحاظ ادعاهایی که 
مطرح می کنند مبنی بر حقوق بشر و حمایت از آن و در اصل باید حافظ و منافع 
ملتی مانند یمن شوند، با صدور قطعنامه ای مجوز جنگ ظالمانه علیه این ملت را 

صادر کردند و سرگرم به کرسی نشاندن اهداف خود هستند.
یکی از پیامدهــای جنگ علیه مردم مظلوم یمن را می توان در این موضوع دید 
که تمام زیرساخت هایی که مردم یمن داشتند را جنایتکاران از بین برده اند و به 

اعتراف خودشان ۸ میلیون و ۲۰۰ هزار نفر یمنی را در قحطی کامل قرار دادند.
از دیگر پیامدهای این جنگ می توان به شیوع بیماری های مسری در جامعه یمن 
نام برد، بیماری های مهلکی که روزانه جان کودکان، سالخوردگان و ضعفای یمنی 
را می گیرد و به عبارتی در حال حاضر شاهد یک نوع نسل کشی در یمن هستیم.

یکی دیگر از توجیهات و اهداف جنایتکاران در جنگ یمن این است که یمن یک 
ترکیب سنی- شیعه دارد و با اتفاق افتادن این جنگ در یمن در حالی که محور 
انصارالله زیدی های یمن است، می تواند یک نوع جنگ شیعه- سنی در آنجا برپا 
شود و نیروهای متجاوز به گمان خودشان می گفتند ما سعودی ها و آمریکایی ها 
می توانیم یک ائتلاف بین المللی شکل دهیم و با نفوذ آمریکایی ها جنگ در یمن 
مشــروعیت پیدا می کند. در تشریح روند این جنگ 4۰ ماهه باید توجه کرد که 
جنگ یمن تاکنون سه مرحله عملیات توفانی، بازگرداندن امید و گرفتن عملیات 
سرپل گیری را به گفته جنایتکاران پشت سر گذاشته است. آمریکایی ها و سعودی ها 
ناچار شدند هدف جنگ را در مرحله عملیات سرپل گیری تغییر دهند و همین 

یعنی اعتراف شکست در عملیات نظامی.
نیروهای متجاوز ائتــلاف که امروز علناً اظهار می کنند از پشــتیبانی نیروهای 
آمریکایی، فرانسوی و رژیم صهیونیستی نیز برخوردارند؛ می گفتند ما با استفاده از 
مدل جنگ عراق می توانیم حدیده را هم بگیریم. بنابراین 6 لشکر آموزش دیده را 
وارد این مسئله کردند، همچنین ناوهای نظامی آن ها در دریای سرخ مردم یمن را 
گلوله باران کردند. این ها فکر می کردند با این حجم از گلوله باران انصارالله را خواهند 
ترساند، اما نتیجه این شد که انصارالله هوشمند به این ها میدان داد و جنایتکاران را 

وارد میدان کرد و در نهایت با ضربات پی درپی امید آن ها را سلب کرد.
انصارالله در واقع از طریق وارد کردن شافعی ها، سعودی  را با شکست مواجه کرد؛ 
در حقیقت جنگ شافعی ها با انگلیسی ها، سعودی ها، فرانسوی ها و آمریکایی ها 
سبب به شکست کشاندن توطئه سنی های متحد انصارالله در یمن شد و در نهایت 

انصارالله گرفتن تلفات را در دستور کار خود قرار داد.
انصارالله با محاصره کردن نیروها توانست عملیات خود را پیش برده و هراس در 
دل جنایتکاران ایجاد کند. امروز وقتی آمریکایی ها بمباران می کنند، بیش از اینکه 

انصارالله شهید دهند، خودشان کشته می دهند.
انصارالله در واقع مغلوب نشد و شرایط میدانی را به طرز درخشانی هدایت کرد و 
ضربات بی سابقه ای به آمریکا وارد کرد و در نهایت در دو هفته تعداد بسیار زیادی 

از آمریکایی ها تلفات گرفت.
 امروز و در شرایطی که مردم یمن از کمک های انسانی بین المللی ناامید هستند، 
تنها دلگرمی شان به ابراز همدردی و محبت ایرانی هاست، بنابراین مردم می توانند 
از طریق سازمان های مردم نهاد برای نهضت کمک رسانی به مردم یمن وارد شوند 

و از آن ها حمایت کنند.
سخنان پیش از خطبه های نماز جمعه تهران

آیت الله عیسی قاسم تحت عمل جراحی قرار گرفت
العالم: حســاب توییتری »المقاوم« که اخبار مرتبط با آیت الله عیسی قاسم را 
منتشر می کند، در پیامی اعلام کرد آیت الله عیسی قاسم روز ۲7 ژوئن ) 6 تیر( 

در بیمارستانی خصوصی تحت عمل جراحی قرار گرفت.
آیت الله عیسی قاســم رهبر نهضت اسلامی بحرین از ماه مه ۲۰۱7 تاکنون، 
پس از تشــدید سرکوب مخالفان توسط رژیم آل خلیفه، در بازداشت خانگی 

به سر می برد.
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